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4 سال گذشت اما ضوابط بلند مرتبه سازی در طرح جامع مشهد کامل نشد

بلند مرتبه سازی در مشهد 
قربانی میل شخصی

سیاست مدیریت شهری در رابطه با وضعیت محیط زیست مشهد؛

چرا باغ های مشهد
 تخریب می شوند؟

آویو  تل  با  روابط  سازی  عادی  مسیر  در  ریاض 

چالش  و  سعود  آل 
اسلام  جهان  در  جایگاه  حفظ 

موجه؛ غیبت  سینمایی  فیلم  کارگردان  با  گفتگو 

خود هویت  دنبال  به 
نگردیم! دیگر  جایی  در   

بزرگ  چالش  برای  جادوگر  آمادگی  اعلام 

فوتبال؟  فدراسیون  ریاست  کریمی:  علی 
آماده ام من 
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مخالفت مجلس با استعفای روسای قوای مقننه و قضائیه پیش از 

انتخابات

مجلس راه را برای قالیباف باز کرد
نمایندگان مجلس با پیشـنهاد اسـتعفای اعضای هیات رئیسـه مجلس و اعضای شـورای 
عالـی قضایی شـش ماه قبـل از انتخابات ریاسـت جمهوری بـه منظـور کاندیداتوری در 

انتخابـات مخالفت کردند.
نماینـدگان مجلـس شـورای اسـامی در جریـان جلسـه علنـی امـروز مجلس پیشـنهاد 
بـا روح الله ایزدخـواه نماینـده تهـران درخصـوص الزام اسـتعفای روسـای قـوای مقننه و 
قضائیـه در صـورت تمایـل به کاندیداتـوری در انتخابات ریاسـت جمهـوری در فاصله ۶ 

ماه پیـش از انتخابـات مخالفـت کردند.
ایزدخـواه در زمـان مطـرح کردن این پیشـنهاد طی سـخنانی گفت: روسـای قـوه مقننه 
و قضائیـه پیـش از انتخابـات ریاسـت جمهـوری صاحـب تریبـون هسـتند و می توانند از 
ایـن تریبـون و رسـانه اسـتفاده حداکثـری را انجـام دهند و این امر ممکن اسـت سـبب 
ایجـاد تبعیـض شـود. همچنین اگر روسـای دو قـوه در انتخابـات مغلوب شـوند، جایگاه 
آنهـا تضعیـف می شـود. از سـوی دیگـر در فضـای جامعـه نیـز ممکن اسـت گفته شـود 

رییـس قـوه از جایـگاه خود سوء اسـتفاده کرده اسـت.
در ادامـه علیرضـا ورناصـری قندعلـی نماینده مردم مسـجد سـلیمان در موافقـت با این 
پیشـنهاد گفـت: بایـداز گذشـته عبـرت گرفتـه شـود. جایـگاه قـوه مقننـه و قضائیـه در 
کشـور کمتـر از رییـس جمهـور نیسـت و بهتـر اسـت نماینـدگان بـه این پیشـنهاد رای 

دهند. مثبـت 
همچنیـن صدیـف بـدری نماینـده مـردم اردبیـل در مخالفـت بـا ایـن پیشـنهاد گفـت: 
شـورای نگهبـان در مـورد صاحیت هـا بـه همـه ایـن مسـائل رسـیدگی می کنـد و مـا 
نمی توانیـم پیـش داوری کنیـم کـه ممکـن اسـت رییـس قـوه از تریبـون بـه سـود خود 
اسـتفاده کنـد. از طرفـی تجـارب رئیس قوه برای او حسـن اسـت. همچنیـن  در صورتی 
کـه ایـن موضـوع محقـق شـود، در ایـن ۶ مـاه چـه فـردی بایـد بـه کار ایـن دوقـوه 

کند. رسـیدگی 
در پایـان پـس از مطرح شـدن سـخنان موفـق و مخالف ایـن پیشـنهاد و همچنین ارائه 
نظـر کمیسـیون، این پیشـنهاد به رای نمایندگان گذاشـته شـد که بـا 1۶0 رای مخالف، 

5۶ رای موافـق و 5 رای ممتنـع به تصویب نرسـید.
اعضـای هیـات رئیسـه مجلس و شـورای عالـی قضایی هم لازم نیسـت شـش ماه قبل 

اسـتعفا دهند
همچنیـن مجلـس بـا پیشـنهاد غامرضـا نـوری قزلجـه جهت لـزوم اسـتعفای اعضای 
هیـات رئیسـه مجلـس و شـورای عالـی قضایـی شـش مـاه قبـل از کاندیداتـوری در 

انتخابـات ریاسـت جمهـوری را بررسـی کـرده و در نهایـت بـا آن مخالفـت کـرد.
غامرضـا نـوری قزلجه در توضیح پیشـنهاد خود مطـرح کرد: از آنجا کـه اعضای هیات 
رئیسـه مجلس و شـورای عالـی قضایی دارای اختیاراتی هسـتند این احتمـال وجود دارد 
تـا در مـاه هـای نزدیـک به انتخابـات و در اجـرای وظایف آنها شـائبه هایی ایجاد شـود 
کـه کار تبلیغاتـی انجـام مـی دهنـد. عـده ای دیگـر نیـز کـه مسـئولیتی ندارنـد مدعی 
شـوند کـه چـرا ایـن افـراد باید تریبـون داشـته و سـایر کاندیداها فقـط در بـازه تبلیغات 
امـکان سـخنرانی داشـته باشـند. بهتر اسـت بـرای خدمت صادقانـه و خالصانـه به مردم 
ایـن عزیـزان شـش مـاه قبـل از انتخابات ریاسـت جمهوری اگـر قصـد کاندیداتوری در 

انتخابـات را دارند اسـتعفا دهند.
سـید سـلمان ذاکـر در مخالفـت بـا ایـن پیشـنهاد بیـان کـرد: اگـر قـرار باشـد اعضای 
هیـات رئیسـه مجلـس بـرای کاندیداتـوری در انتخابات ریاسـت جمهوری اسـتعفا دهند 
بایـد تمـام افرادی کـه مسـئولیتی دارند اسـتعفا دهند. نباید نـگاه تبعیض آمیزی داشـته 
باشـیم. افرادی که در مسـندهای بالای مسـئولیتی هسـتند قطعا عدالت را رعایت کرده 
و حقـوق دیگـران را زیـر پـا نمی گذارنـد. اگـر بخواهیم چنین پیشـنهادی مطـرح کنیم 

بایـد همـه افرادی کـه مسـئولیت دارند اسـتعفا دهند.
محمدرضـا صباغیـان در موافقـت بـا ایـن پیشـنهاد بیـان کـرد: از بیـن اعضـای هیـات 
رئیسـه مجلـس یـا شـورای عالـی قضایـی تنهـا یـک یـا دو نفـر هسـتند کـه تمایل به 
حضـور در انتخابـات ریاسـت جمهـوری را دارند. چـه ایرادی دارد که این افراد شـش ماه 
قبـل اسـتعفا دهنـد. همه ما انسـان هسـتیم و برای رسـیدن بـه هدفی که در سـر داریم 
تـاش خواهیـم کـرد. بهتر اسـت برای جلوگیری از سـوء تفاهم ها و سـوء اسـتفاده این 

شود. تصویب  پیشـنهاد 
محمدصالـح جـوکار رئیـس کمیسـیون امـور داخلـی کشـور و شـوراها در خصـوص این 
پیشـنهاد مطـرح کـرد: بر اسـاس قانـون کلیه افـرادی که در امـور اجرایی یـا نظارتی بر 
انتخابـات ریاسـت جمهـوری مسـئول هسـتند اگر بخواهنـد کاندیدا شـوند باید سـه ماه 
قبـل اسـتعفا دهنـد. چنین موضوعـی در قانون دیده شـده اسـت و نیازی بـه محدودیت 

بیشـتر بـرای هیات رئیسـه مجلس نیسـت. مـا نبایـد تبعیض قائل شـویم.

انتقاد مجمع روحانیون مبارز از اقدامات 
شورای نگهبان و مجلس

مجمـع روحانیـون مبـارز تاکیـد کـرد: متاسـفانه مفـاد بسـیاری از بندهـا و مـواد مصوبه 
شـورای محتـرم نگهبـان و نیـز مـوادی از لایحه مـورد بحـث در مجلس اگـر تبدیل به 
قانـون شـود منجـر بـه باموضوع شـدن انتخابـات و آرای شـهروندان و محـدود کردن 

حـق مسـلم مـردم در انتخـاب کـه روح رکـن جمهوریت نظام اسـت خواهد شـد.
جمـاران نوشـت: روابـط عمومـی مجمـع روحانیـون مبـارز، مجمـع روحانیون مبـارز در 
جلسـه انایـن به ریاسـت حجه الاسـام والمسـلمین سـید محمـد خاتمی برگـزار کرد.
در ایـن جلسـه پـس از تاوت آیاتـی از کام الله مجید بخشـی از اخبـار داخلی وخارجی 

مورد بحـث وتحلیل  قـرار گرفت.
 در ایـن جلسـه همچنیـن مجمع از تاش سـتایش بـر انگیز کادر درمانـی و به خصوص 
پرسـتاران زحمتکـش کـه در مبـارزه بـا بـای کرونـا در خط مقـدم جبهه سـامت با از 

خـود گذشـتگی تـاش کرده و مـی کنند تقدیـر کرد.
در ایـن جلسـه پـس از بررسـی آخرین وضـع احزاب اصاح طلـب در رابطه بـا انتخابات 
پیـش رو و تاکیـد برضـرورت فراهم آوردن شـرایط لازم برای مشـارکت گسـترده مردم 
در امـر انتخابـات توسـط نهـاد هـای مسـؤل در ایـن امر مهـم و حیاتـی   و إحیای رکن 
جمهوریّـت نظـام، بـر تـاش همه جانبه  اصاح طلبـان  در فعال شـدن در امر انتخابات 

بـا تکیـه بر اصـول اصاح طلبـی و آزادی حـق انتخـاب تاکید کرد.
در ادامـه جلسـه، مصوبات  شـورای نگهبـان در مورد مصادیق رجال  سیاسـی-مذهبی و 
دیگـر شـرایط مندرج در قانون اساسـی در باره نامزدهای ریاسـت جمهـوری  و مصوبات 
مجلـس شـورای اسـامی در ارتباط با قانـون انتخابات ریاسـت جمهوری مـورد بحث و 

گفتگـو  قـرار گرفت و اعام شـد که 
متاسـفانه مفـاد بسـیاری از بندهـا و مـواد مصوبه شـورای  نگهبان و نیز مـوادی از طرح 
مـورد بحـث در مجلـس اگـر تبدیل به قانون شـود منجر بـه باموضوع شـدن انتخابات 
و آرای شـهروندان و محـدود کـردن حـق مسـلم مـردم در انتخـاب کـه  روح رکـن 

جمهوریـت نظام اسـت خواهد شـد.
همچنیـن اعـام شـد کـه مـواد بسـیاری از مصوبـه شـورای نگهبـان  و نیز طـرح مورد 
بحـث در مجلـس بـا جوهـره و روح قانـون اساسـی و نظـرات همیشـگی امـام خمینـی 
رضـوان الله تعالـی علیـه و رهبـری معظم انقاب که همواره بر لزوم مشـارکت گسـترده 
تاکیـد دارنـد منافـات دارد. لـذا جـا دارد کـه صاحبنظـران، حقوقدانـان و عاقمنـدان به 
انقـاب اسـامی بـه بررسـی هـر دو موضـوع ) مصوبـه شـورای  نگهبان و طـرح مورد 
بحـث نماینـدگان (  بپردازنـد و افـکار عمومی را از خطر آسـییب دیـدن جمهوریت نظام 
آگاه نماینـد و از بـاب انجـام وظیفـه ملـی و دینـی خیـر خواهانـه بـه  مسـئولان در این 
مـورد تذکـر دهند.بـه دلیل اهمیـت موضوع، مجمع روحانیـون مبارز در نظـر دارد دیدگاه 
هـای کارشناسـانه و تفصیلـی خـود را در مـورد ایـن مصوبات به خواسـت خـدا  در آینده 

در اختیـار افـکار عمومی قـرار دهد.

ریاض در مسیر عادی سازی روابط با تل آویو 

آل سعود 
و چالش حفظ جایگاه 
در جهان اسلام 

   اگرچه دو کشور مصر 
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و اردن بــه ترتیب در 
ســال های 1979 و 
را  خود  روابط   1994
با رژیم صهیونیســتی 
اما  عادی کــرده بودند، 
سایر کشــورهای عربی 
کردند  ادعا می  ها  سال 
که تا تشــکیل کشــور 
در  فلســطینی  مستقل 
کرانه باختری و نوار غزه 
که بخــش هایــی از آن از جنگ 19۶7 
توســط اسرائیل اشغال شده، دولت یهود را 
به رسمیت نخواهند شناخت. برخی از این 
کشــورهای عربی روابط پنهانی با اسرائیل 
برقرار کردند، اما وقتی امارات متحده عربی 
در ماه اوت پذیرفت که این روابط را علنی 
کنــد، موجــی از عــادی ســازی روابط 
کشــورهای عربی بــا اســرائیل را به راه 
انداخت، به طوری کــه در فاصله کوتاهی 
بحرین، ســودان و مغرب هــم خیلی زود 
مسیر امارات را پیمودند و مقامات اسرائیلی 
حــالا امید دارنــد که عمان و عربســتان 
ســعودی هم از پس آنها بیایند. این توافق 
ها نشان دادند که روابط اعراب با اسرائیل 
دیگر به هدف فلسطین گره نخورده است. 
حالا عربستان ســعودی به تدریج در حال 
تغییر نگرش خود نسبت به اسرائیل است و 
زمینــه را برای فرایندی فراهم می کند که 
می تواند به روابط دو جانبه کامل برســد. 
اهمیــت اقتصــادی، مذهبی و سیاســی 
عربســتان ســعودی موجــب توجه جدی 
اســرائیل شده اســت که به عادی سازی 
روابط با پادشاهی ســعودی نیز دست یابد 
البتــه به شــرطی که این رونــد منجر به 
کاهش برتری نظامی کیفی اسرائیل نشود. 
اما ریــاض دارای محدودیت های مختلف 
داخلی و خارجی و همچنین مجموعه ای از 
از نظر  حساســیت های خــاص اســت. 
عربستان سعودی، مسئله روابط با اسرائیل 
از نظر ثبات داخلــی و وضعیت منطقه ای 
این بازیگر واجد اهمیت است. ممکن است 
که در حال حاضر، عادی ســازی کامل با 
اســرائیل یک گام خیلی دور تلقی شود به 
ویژه در ســطح افکار عمومی که هنوز هم 
عمدتا مخالف عادی ســازی با اســرائیل 
اســت؛ اما این بدان معنا نیســت که آماده 
ســازی برای چنین توافقی در دست انجام 
نیست. هنگام بررسی مسئله عادی سازی 
روابط، باید نکاتــی را مورد توجه قرار داد: 
اول موفقیت و گسترش توافقنامه ابراهیم و 
دوم بهبود روابط بین اسرائیل و فلسطینی 

ها. همچنیــن موافقت ایالات متحده برای 
فروش ساح های پیشــرفته به عربستان 
سعودی و تغییرات داخلی در عربستان نیز، 
عوامل دیگری است که ممکن است عادی 
ســازی را تحت تاثیر قرار دهد. باید توجه 
کــرد که قیمت عادی ســازی روابط با آل 
ســعود احتمالا بالاتر از ســایر کشورهای 
بنابراین  حاشــیه خلیج فــارس اســت و 
مشخص نیست که عربستان سعودی کی و 
تحت چه شرایطی مایل به توافقنامه ای به 
ابراهیم اســت. حمایت  توافقنامه  ســبک 
عربســتان از توافق ابراهیم نشان می دهد 
که این کشــور تا چه حد از موقعیت قبلی 
خود فاصله گرفته اســت. حمایت از مجوز 
اعطا شــده به هواپیماهای اسرائیلی برای 
پرواز در حریم هوایی عربستان به امارات و 
بحرین و پوشــش و تفسیر نســبتا مثبت 
اســرائیل در برخی از رســانه های دولتی 
ســعودی و اظهارات برخــی از مقامات از 
نشــانه های ایــن فاصله گرفتن اســت. 
عربســتان ســعودی دیگر انتقادات خود از 
رهبری گذشــته و فعلی فلسطین را بیهوده 

نمی داند و مانند اسرائیل، فلسطینیان را نیز 
مســئول عدم پیشــرفت در روند صلح می 
دانــد. البته روابط اســرائیل و عربســتان 
سعودی طی ســالهای متمادی در چندین 
کانــال موازی اما به صــورت پنهان ایجاد 
شده اســت: اول کانال امنیتی-اطاعاتی؛ 
که هنوز هم پایــه ای محکم البته محدود 
برای روابطی اســت که لزوما پنهان مانده 
انــد. دوم کانال اقتصادی-تجــاری؛ ولی 
همچنان علنی نیســت و در سالهای اخیر 
ســومین کانال که متمرکز بر گفتگوهای 
مذهبی است که تبادل پیامها عمدتا توسط 
کسانی که قبا در سمتهای رسمی مشغول 
بودند انجام می شــود. بدیهی اســت که 
علیرغم تکذیب مقامات ارشــد ســعودی، 
مذاکرات و توافقنامه ها با امارات، بحرین، 
سودان و مراکش با دانش و حمایت حداقل 
بخشــی از هیات حاکمه ســعودی صورت 

گرفته اســت. توافقنامه های امضا شده با 
این کشورها از یک ســو منافع سعودی را 
تامیــن می کند و از ســوی دیگر یک نوع 
افکارســنجی را نیــز فراهم مــی کند که 
مشــخص شــود در صورت عادی سازی 
روابط چه منافع و خطرات احتمالی را در پی 
خواهد داشــت. با این همه به نظر می رسد 
که در برهــه کنونی تا حــدودی رهبران 
عربستان ســعودی در مسئله عادی سازی 
اختاف نظر داشــته باشــند. در حالی که 
رهبران گذشته و فعلی عربستان سعودی در 
مورد اسرائیل اظهاراتی را بیان می کنند اما 
خود ملک سلمان به دیدگاه سنتی تری در 
مورد اســرائیل و مسئله فلســطین پایبند 
اســت. وی در ســخنرانی خود در مجمع 
عمومی سازمان ملل در ســپتامبر 2020، 
عادی سازی روابط با اســرائیل را به یک 
سری شرایط بر اســاس پارامترهای ابتکار 
صلح عرب پیوند داد. پیامهای مختلفی که 
از طــرف رهبران ســعودی در مــورد این 
موضوع شــنیده شده اســت ممکن است 

نشــان دهنــده عاقه آل ســعود به حفظ 
فضای کافی برای مانور باشد تا بتواند بسته 
به شــرایط، عقب نشینی کند و یا به سمت 
عادی شــدن پیش رود. اما احتمال عادی 
شــدن روابط با اسرائیل پس از مرگ ملک 
ســلمان و اگر پسرش محمد بن سلمان به 
پادشــاهی منصوب شــود افزایش خواهد 
یافت. مسئله عادی سازی روابط با اسرائیل 
احتمالا تحت تاثیر درک محمدبن سلمان از 
میزان تداخل چنین اقدامی در انتصاب وی 
قرار خواهد گرفت که در هر صورت باید از 
مشــروعیت داخلی نیز برخوردار شود. فراتر 
از سیاست داخلی این سوال وجود دارد که 
جامعه محافظه کار عربستان سعودی چقدر 
بــرای توافق با اســرائیل آماده اســت. در 
ســالهای اخیر، جامعه عربستان سعودی با 
انتقادات محدود عمومی توانســته اســت 
اصاحات اجتماعی و اقتصادی را به پیش 

ببرد ولی این بدان معنا نیســت که توافق 
صلح با اســرائیل هم از چنین پشــتیبانی 
برخوردار خواهد شد. هیات حاکمه سعودی 
خواســت خود را برای تغییر گفتمان داخلی 
این کشــور از جمله گفتمان مذهبی پنهان 
نکرده است. مذهب نقشی اساسی در باورها 
و ترجیحات این بازیگر ایفا می کند تا حدی 
که به عنوان وسیله ای برای تاثیرگذاری و 
جلب حمایت جامعه به کار می رود. نشــانه 
هایی وجــود دارد که هیات حاکمه نگرش 
مدارانه تری نســبت به یهودیان و یهودیت 
اتخاذ کرده اســت تا بتواند پاســخ مردم را 
بررســی کند و پیام های عادی ســازی و 
همزیستی را برای نفوذ در گفتمان عمومی 
فراهم کند. پاسخهای منفی به این تاش 
عمدتــا از طرف ســعودیهای تبعیدی بوده 
است که بیشــتر آنها مخالف رژیم هستند. 
چالش دیگر شامل حفظ جایگاه سعودی در 
گستره جهان اسام است. این هدف که از 
نظر ریاض یک منفعت برتر اســت، ممکن 
است در اثر انتقادات احزاب و جریانها مثا 
در ترکیه و ایران کــه خواهان پیش بردن 

آرمان فلسطین و اســتفاده از آن برای نقد 
ببیند.  آســیب  هستند،  ســعودی  عملکرد 
عربستان سعودی در جهان اسام در حال 
رقابت در برابر کســانی است که مشتاق به 
چالش کشیدن وضعیت آن هستند و توافق 
با اســرائیل می تواند تاثیر منفی بر توانایی 
این کشــور در رهبری جهان اسام داشته 
باشــد. در ســوی دیگر ماجرا بــا توجه به 
جایگاه سعودی در جهان اسام، توافقنامه 
عادی سازی برای اسرائیل بسیار ارزشمند 
اســت چرا که چنین توافقنامه ای می تواند 
روابط با بخش بزرگی از جهان اســام را 
تسهیل کند. از منظر فرامنطقه ای برقراری 
روابط رســمی با اســرائیل به عربســتان 
سعودی کمک می کند تا اهداف دیگری را 
تحقق بخشــد. در ســال های اخیر، هیات 
حاکمه ســعودی در مــورد تمایل ایالات 
متحده برای ایستادن در کنار آن در هنگام 

به خطــر افتادن منافع اساســی خود دچار 
تردید شده اند. عربســتان عاقه آشکاری 
دارد که واشنگتن عمیقا در خاورمیانه درگیر 
باشد و نسبت به منافع عربستان به ویژه در 
برابر ایران، متعهد و حساس تر باشد. ریاض 
توافق با اسرائیل را وسیله ای برای تقویت 
روابط خود با ایالات متحده می داند. در بازه 
کوتاه مــدت این احتمال وجــود دارد که 
عربســتان ســعودی این کارت بازی را  تا 
روی کار آمدن دولــت بایدن و تثبیت وی 
محفوظ نگه دارد تا چیزی برای ارائه داشته 
باشــد. تقویت روابط با ایــالات متحده در 
زمره عالی ترین منافع ســعودی اســت و 
موفقیت در این کار مــی تواند بر وضعیت 
داخلی و جایگاه محمد بن سلمان نیز تاثیر 
عربستان سعودی  بگذارد. همچنین  مثبتی 
معتقد اســت که توافق با اسرائیل احتمالا 
باعــث بهبود چهره و وضعیت ســعودی از 
جمله در کنگره آمریکا می شود که در چند 
ســال اخیر به دلیل اقدامات متعدد آسیب 
دیده اســت. این امر با تاشهای سعودی 
برای پیش بردن پروژه اســام میانه رو به 
عنوان بخشــی از روند مدرن سازی آن نیز 
مطابقت دارد. اما در سطح منطقه ای، عمده 
نگرانی ریاض عامل ایران است که انگیزه 
ها را برای حرکت به ســمت عادی سازی 
روابط با اســرائیل از طریق یک توافقنامه 
رســمی فراهم می کند تا بتواند به عنوان 
یک عامل بازدارنده و ائتاف ساز هم تلقی 
شود. توافق نامه ابراهیم تاثیرات معناداری 
را نیز بر عادی سازی احتمالی روابط ریاض 
و تل آویو خواهد گذاشت. در درجه اول به 
احتمال بسیار زیادی خواسته های ریاض از 
خواسته های ابوظبی بیشتر خواهد بود. اگر 
توافق اسرائیل و امارات متحده عربی طرح 
اســرائیل برای الحاق سرزمین های کرانه 
باختری را متوقف کند، شــرایط عربستان 
مــی تواند مطالبــات حتی شــدیدتری از 
اســرائیل در مورد مسئله فلسطین باشد. در 
درجــه دوم امارات متحده عربی خواســتار 
دستیابی به ساح های پیشرفته آمریکایی 
از جملــه جنگنده F-35 اســت؛ پس این 
احتمــال وجــود دارد که خواســته های 
عربســتان ســعودی در این حوزه بیش از 
خواســته های امارات باشد. از سوی دیگر 
ممکن است پایبندی ریاض به مفاد ابتکار 
عمل صلح عربی بــه عنوان پایه ای برای 
مذاکرات نــه تنها برای ثبــات و وضعیت 
داخلــی خود و حفظ تــاج و تخت، بلکه به 
عنــوان یــک اهرم چانــه زنی در ســایر 
موضوعات با ایالات متحده همچون پرونده 

ایران نیز به کار رود.

تا انتخابات

در سالهای اخیر، جامعه عربستان سعودی با انتقادات محدود عمومی توانسته است 
اصلاحات اجتماعی و اقتصادی را به پیش ببرد ولی این بدان معنا نیست که توافق صلح 
با رژیم صهیونیستی هم از چنین پشتیبانی برخوردار خواهد شد. مهم تر از آن اما بحث 

جایگاه عربستان در میان کشورهای اسلامی خواهد بود

,,

نپیوستن به FATF آثار خود را نشان داد
ســخنگوی دولت درباره اظهارات اخیر علی مطهری درباره 
خرید واکســن کرونا و ارتباط آن با  FATF گفت: در مورد 
واکســن قباً همکاران من در وزارت بهداشت توضیحات 
مفصلی ارائه دادند، در مورد انتقال پول بنابر قوانین تحریم و 
قواعد FATF چندین مرحله انتقال پول با مشکل مواجه شد 
 FATF و با موانعی رو به رو بودیم. به طور کلی نپیوستن به
آثار خود را نشان خواهد داد قبا نیز دولت دیدگاه خود را در 

این زمینه اعام کرده بود.
علی ربیعی سخنگوی دولت در نشست خبری هفتگی خود 
که در راســتای رعایت پروتکل های بهداشــتی، به صورت 
ویدئوکنفرانس برگزار شــد، با بیان اینکه در جلسه گذشته 
هیات دولت به یک نگرانی دیرین جامعه هنری پاســخ داده 
شد و اصحاب فرهنگ - هنر و رسانه صاحب صندوق بیمه 
بیکاری شدند، گفت:  برابر با این مصوبه، شاغلین فرهنگی، 
هنری و رســانه ای که درآمد اصلی خــود را از این فعالیت 
ها دریافت می کنند. در صورتی که یکســال حق بیمه خود 
را پرداخت کرده باشــند، از بیمه بیکاری در شرایط از دست 

دادن شغل و فعالیت برخوردار خواهند بود.
استقبال دولت از انتقادات نسبت به بودجه ۱4۰۰

ربیعی در خصوص لایحه بودجه 1400 و نامه رئیس مجلس 
به رئیس جمهور در راســتای اعمال تغییرات، اظهار کرد: ما 
همواره در فصل بودجه شــاهد این نــوع انتقادها بوده ایم و 
این سنت خوبی است که موجب شکوفا شدن بودجه سالیانه 
خواهد شــد. مقام معظم رهبری فرمودند که سهم صندوق 
توسعه ملی برای فروش نفت خام، میعانات گازی و مازاد بر 
یک  میلیون بشکه در روز، 38 درصد باشد و کلیه تسهیات 
سررسید شــده دولت از صندوق توسعه ملی از محل سهم 
دولت از مازاد مذکور پرداخت شود.همچنین درباره موضوع 
بند ه تبصره 4 ماده واحده نیز فرمودند که برداشــت از منابع 
صندوق توسعه ملی برای مصارف بودجه سال 1400 مجاز 
نیســت.وی ادامه داد: با این وجود کسری بودجه در بخش 
منابــع به میزان 90 هزار میلیارد تومان ایجاد خواهد شــد. 
این نظریه موجب می  شــود که دولت بــرای جبران بودجه 
اقداماتی را سامان دهد به عنوان مثال فروش اوراق و سهام 

را دنبال خواهد کرد. بنابر تصمیم ســتاد اقتصادی دولت در 
جلسه یکشبه کاهش هزینه های دولت شامل کاهش حقوق 

و برنامه های حمایت معیشتی نخواهد بود.
مشکلی در تامین ارز برای خرید واکسن کرونا نداریم

سخنگوی دولت در پاسخ به سوال ایسنا درباره برنامه دولت 
برای خرید واکسن کرونا و زمان آغاز واکسیناسیون عمومی 
گفت: خرید واکســن در هم جلسات ســتاد کرونا و هم در 
جلسات هیات دولت در حال پیگیری است. مسوولان وزارت 
بهداشــت در هماهنگی کامل با سایر دستگاه های مربوطه 
تمام تاش خــود را از همان ابتدا اقدامات لازم برای خرید 
واکســن را انجام می دهند.وی با تاکید بــر اینکه قرارداد با 
سازمان بهداشــت جهانی پابرجاست گفت: بخشی از علت 
این که به سرانجام نرســید واقعا ناشی از فشارهای تحریم 
و از طرف دیگر مشــکات انتقال پول بــود. پولی که باید 
به ســازمان بهداشــت جهانی پرداخت می شد در انتقال آن 
مشــکل ایجاد کردند. اما ما قراردادمان با سازمان بهداشتی 
پابرجا است. اخیرا هم تصمیم گرفتیم به هر ترتیبی که شده 
این خرید را حتی با ریسک پرداخت بالای پول انجام دهیم.

وی ادامه داد: البته ما فقط به سازمان بهداشت جهانی اکتفا 
نکردیم و با شــرکت های مختلف هم مذاکرات و تفاهماتی 
صورت گرفته اســت و حتی همکاران ما در وزارت بهداشت 
و بخش خصوصــی که مجوز واردات دارنــد در این زمینه 
فراخــوان دادند و در کنار آن تولیــدات داخلی را دنبال می 
کنیم.ســخنگوی دولت سپس گفت: در حال حاضر واکسن 
ساخت ســتاد اجرایی به تست انسانی رسیده است. موسسه 
رازی هم در مرحله خوبی در این زمینه است. یکی از شرکت 
های دانش بنیان نیز در ایــن زمینه به خوبی در این زمینه 
مشغول اســت. از جاهای مختلفی در مورد ساختن واکسن 
و تســت واکسن وارد فاز انســانی می شویم و امیدواریم که 
این مرحله هم با موفقیت طی شود و هرچه سریعتر واکسن 
کرونای داخل را هم داشــته باشیم. درباره خرید خارجی هم 
تمهیداتی صورت گرفته است و اجازه دهید وزارت بهداشت 
دقیقتر اعام نظــر کند.ربیعی افزود: ایــن مربوط فقط به 
واکسن های شرکت فایزر بوده است که دمای 80 درجه نیاز 

داشــته است و وزیر راه در جلسه هیات دولت اعام کرد که 
هواپیما برای انتقال آن تمهید شــده است. اما این دما برای 
ســایر واکسن ها نیست.وی خاطرنشان کرد: مردم بدانند که 
برای خرید واکســن، پول و ارز آن تمهید شــده است و ما 
مشــکلی از این نظر نداشتیم. مشکل موانع انتقال پول بوده 
است که راه هایی برای آن پیدا شده است قطعا ما به زودی 
خرید واکســن های تولید شــده در خارج را و هم تولیدات 
داخلی را دنبال خواهیم کرد و دولت از هیچ تاشــی در این 
زمینه فروگذار نکرده است و این را یک مساله ملی می داند.

نپیوستن به FATF آثار خود را نشان خواهد داد
ربیعــی درباره اظهــارات اخیر علی مطهــری درباره خرید 
واکســن کرونــا و ارتباط آن با FATF نیــز گفت: در مورد 
واکســن قباً همکاران من در وزارت بهداشت توضیحات 
مفصلی ارائه دادند، در مورد انتقال پول بنابر قوانین تحریم و 
قواعد FATF چندین مرحله انتقال پول با مشکل مواجه شد 
 FATF و با موانعی رو به رو بودیم. به طور کلی نپیوستن به
آثار خود را نشــان خواهد داد قبا نیز دولت دیدگاه خود را 
در ایــن زمینه اعام کرده بود.وی اضافه کرد: امیدواریم در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در این زمینه بحث کنیم 

و آنچه که به مصلحت کشور است را بتوانیم تأمین کنیم.
تحریف سخنان رهبری

دســتیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
برخــی رســانه ها بیانات هفتــه رهبر انقاب را به شــکل 
تحریف آمیــز منعکس کردند، در حالیکــه رهبری چند ماه 
قبل تاکید کردند اگر جریان تحریف شکست بخورد، جریان 
تحریم هم شکســت خواهد خورد، گفــت: تحریف بیانات 
رهبری در هر شــکل و از هر جهت قابل قبول نیست. اخیرا 
مقام معظم رهبری ضمن تاکید درســت و استراتژیک مبنی 
بر اولویت خنثی ســازی تحریم در ادامه نیز فرمودند: »البته 
نمی گویم دنبال رفع تحریم نباشــیم؛ چرا واقعا اگر بتوانیم 

تحریم رفع کنیم یک ساعت هم نباید تاخیر کنیم«
وی ادامــه داد: بدون تردید قوی ســاختن اقتصاد و مقاوم 
ســازی آن با نگاه به ظرفیت های قابــل توجه در داخل و 
افزایش قدرت ملی دشــمن را از تهاجم تحریم و امثال این  

مایوس می ســازد و اتفاقا شکســتن تحریم با قدرت داخلی 
شکســتن و به عقب راندن عزتمندانه تحریم است. در غیر 
این صورت ما عبور ملتمســانه از تحریم خواهیم داشت. اما 
به طور کلی تحریف، تهــی کردن یک موضوع از محتوای 

اصلی و آدرس غلط دادن است.
ربیعــی افزود: اما مقام معظم رهبری در تاریخ 10 مرداد 99 
به مناســبت عید ســعید قربان نکاتی را فرمودند که بدون 
هیچ کاهــش و تقطیعی عین جمات معظــم له را قرائت 
مــی کنم: » اوضاع را بد جلوه می دهنــد، با صدها زبان، با 
صدها وســیله. اگر نقطه ی قوّتی در کشــور باشد که مطلقاً 
انکار می کنند؛ یا به سکوت برگزار می کنند یا انکار می کنند. 
خــب، کارهای خوبی در کشــور دارد انجام می گیرد؛ مطلقاً 
]حتّی[ یکی از این ها در تبلیغات خارجی دشمنان ما منعکس 
نیســت. نقطه ی ضعفی اگر وجود داشته باشد، آن را ده برابر 
می کنند، گاهــی صدبرابر می کنند که این نقطه ی ضعف را 
بزرگ کنند؛ برای چیســت؟ برای این اســت که روحیه ی 
مردم تضعیف بشود؛ امید مردم، بخصوص امید جوانها؛ چون 
وقتی امیدوار باشند، تحرّک جوانها، تحرّک فوق العاده است، 
جوانها پیشــتازند، پیش رانند؛ اگر چنانچه امید از آنها گرفته 
شد، متوقّف میشوند، مثل ماشینی که بنزینش تمام میشود، 
این جور ]متوقّف[ میشوند.«وی در همین راستا، تاکید کرد: 
معتقدم نشانه شناسی تحریف را باید این روزها بررسی کرد. 
باید مشخص شود چه کسانی امروز با »صدها زبان و صدها 
وســیله« اوضاع را بد جلوه می دهند؟ چه کسانی نقاط قوت 
را انکار می کنند؟ و چه کسانی امید را به مثابه بنزین حرکت 
جامعه و جوانان نادیــده می گیرند؟.وی همچنین گفت: من 
فکر می کنم بیانات خود معظم له در پاســخ به این ســوال 
کافی اســت. اما در سوالتان نظر من را جویا شدید پاسخ من 
همان اســت که روز شنبه در یادداشــت راهبردهای خنثی 
سازی و رفع تحریم نوشته ام »رهنمودهای رهبری همواره 
راهنمای عمل دولت بوده و هست و زمانی به بهترین وجه 
محقق می شــود که همگان خــود را مخاطب آن خوانده و 
بدون تفســیر به رای به همان صراحتی که هســتند مبنای 

سیاست ورزی قرار گیرند.«
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کمیسیون  برنامه با افزایش ۲۵ درصدی 
حقوق ها در سال ۱۴۰۰ موافقت کرد

برنامه  کمیسیون  نایب  رئیس 
و بودجــه مجلــس شــورای 
بررسی  به  اشــاره  با  اسامی 
در  بودجه  لایحــه  جزئیــات 
از  این کمیسیون  امروز  جلسه 
با  کمیسیون  اعضای  موافقت 
افزایش 25 درصدی حقوق ها 
در لایحــه بودجه 1400 خبر 

داد.
بــه گــزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقل از ایســنا 
محمد خدابخشــی با اشاره به 

جلسه بعدازظهر امروز )سه شنبه( کمیسیون برنامه برای بررسی لایحه بودجه 1400 با حضور 
کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس و سازمان برنامه و بودجه گفت: پیش از این کمیسیون 
تا تبصره 9 بودجه را بررســی کرده بود و در این جلســه هم تا تبصره 13 مورد بررسی قرار 

گرفت.
وی افزود: براســاس مصوبه ای در تبصره 9 این لایحه مقرر شد، صد در صد وجوه اداره شده 
پرداختی مربوط به وام های دانشــجویی از سال 1385 تا 1399 به میزان 150 میلیارد تومان 
واریزی به خزانه کل کشــور، برای کمک به صندوق رفاه دانشــجویان به سرمایه صندوق 
اضافه شــود تا وزارت علوم بتواند از این طریق به دانشــجویان دانشگاه و موسسات آموزش 
عالی کشــور وام شهریه پرداخت کند. البته مبالغی از این محل توسط وزارت علوم در اختیار 

دانشگاه آزاد نیز قرار خواهد گرفت تا وام شهریه به دانشجویان پرداخت شود.
خدابخشــی ادامه داد: اعضای کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات با میزان افزایش 25 
درصــدی حقوق مربوط به کارکنان دســتگاه های اجرایی، اعضــای هیئت علمی، قضات و 

بازنشستگان مندرج در لایحه بودجه 1400 موافقت کردند.
به گفته وی، براســاس مصوبه کمیسیون برنامه و بودجه ســقف معافیت مالیاتی برای سال 
1400 به طور ســالانه 48 میلیون تومان و به عبارت دیگر حقوق های دریافتی تا ســقف 4 
میلیــون تومان معاف از مالیــات خواهد بود. همچنین میزان معافیت مالیاتی ســالانه برای 
مســتغات اشخاص هم سالانه 3۶ میلیون تومان تعیین شد و به عبارت دیگر مشاغل آزاد و 

اصناف با درآمد سالانه تا 3۶ میلیون تومان از پرداخت مالیات معاف خواهند بود.
وی اضافه کــرد: همچنین تصمیم گیری درباره پرداخت پــاداش پایان خدمت هم به مراعا 

گذاشته شد و مقرر شد در یک کارگروه این موضوع بررسی شود.

وام ازدواج ۱۰۰ میلیونی می شود؟

در لایحه بودجه ســال آینده بــرای وام ازدواج مبلغ 50 میلیون تومانی درنظر گرفته شــده 
اما کمیســیون اجتماعی مجلس از تصویب افزایش این وام بــه 100 میلیون تومان در این 
کمیسیون خبر داده است و این سوال را ایجاد کرده که احتمال افزایش 2 برابری وام ازدواج 

برای سال آینده وجود دارد؟
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، وام ازدواج یکی از وام های پرتقاضاســت 
که با وجود تورم زیاد در اقتصاد کشورمان، چشم جوانان به این مبلغ ناچیز دوخته شده است 

تا بتوانند با آن مقدار بسیار کمی از مشکات خود را رفع کنند.
در این بین هر ســاله توقع دارند که با افزایش تورم و تداوم مشــکات اقتصادی بر مبلغ وام 
ازدواج افزوده شــود تا تاثیر حداقلی داشته باشد که هر ساله در بودجه کشور بانک مرکزی و 
دولت مکلف می شوند تا درصدی از وام های پرداختی خود را به این موضوع اختصاص بدهند.
پیش از ارائه لایحه بودجه ســال 1400، گفته هایی مطرح شد مبنی براینکه وام ازدواج از 50 
بــه 70 میلیون تومان افزایش می یابد اما پس از تقدیم لایحه به مجلس و بررســی جزئیات 
آن، مشخص شــد که وام ازدواج در سال آینده نسبت به سال جاری تغییری نکرده و همان 

50 میلیون تومان باقی مانده است.
در ادامه بررســی لایحه بودجه سال آینده در مجلس، کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اســامی پیشــنهاد افزایش مبلغ این وام بــه 100 میلیون تومان را مطــرح کرد که در این 

کمیسیون تصویب شد. همچنین، بازپرداخت وام ازدواج از 7 به 10 سال افزایش یافت.
این در حالی اســت که طبق بودجه سال آینده، تسهیات قرض الحسنه ازدواج برای هر یک 
از زوج ها در ســال آینده 50 میلیون تومان با دوره بازپرداخت هفت ساله و با اخذ یک ضامن 

معتبر و سفته اجرایی می شود.
اما در این بین افزایش وام ازدواج به تصویب و تایید کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسامی 
نیاز دارد به گونه ای که نائب رئیس فراکسیون زنان احتمال تصویب وام 100 میلیونی ازدواج 

را کم می داند.

خبر

گزارش »صبح امروز« از آخرین وضعیت احکام 5 پرونده مفاسد اقتصادی در خراسان رضوی؛

مالباختگان امیدوار باشند؟
اخبار  چند سالی است که 
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از  مملــو  اقتصــادی 
پرونده های اخالگران 
در نظام اقتصادی است 
و گوش مردم نیز به آن 
عــادت دارد. در این بین، 
کم نبوده است پرونده هایی 
کــه چندین هــزار نفر را 
بعضا مردم  درگیر کرده و 
تنها  خود،  مشارکت  برای 
به  نیز  را  دارایی هایشــان 
وجه نقــد تبدیل کرده و پس از چندی متوجه 
شــدند که این پروژه نیز سرانجام مشخصی 

ندارد.
روز گذشته در نشســت اطاع رسانی از روند 
اقتصادی،  اجرای احکام پرونده های مفاســد 
پرونده های شــرکت پدیده، هلدینگ آفتاب، 
تعاونی اعتبار اعتمــاد ایرانیان، قاچاق عمده و 
کان ارز و پردیسبان مورد بررسی قرار گرفت.
در میان این پرونده ها، پردیســبان از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اســت؛ چراکه حدود 8هزار 
ســهامدار مالباخته دارد و از ســال 91 تا 93 
موازی با پدیده شروع به سهام فروشی کرد و با 
تبلیغات کشوری گسترده در تلویزیون، روزنامه، 
اتوبوس و... و همچنین رقابت با پدیده، عده ای 
زیادی را مجاب به هجوم برای سرمایه گذاری 
کرد و افرادی، حتی اندک اندوخته و ســرمایه 
زندگیشان را فروختند تا سهام بخرند. هرچند 
دادســتان وقت به دلیل اینکه این شرکت به 
لحــاظ اینکه محلی برای وجــوه دریافتی به 
طور مشخص نداشــت جلوی تبلیغات و بعد 

سهام فروشی این شرکت را گرفت.
اقدامات صورت گرفته در مرحله اجرای 

حکم پردیسبان
قاضی اجرای احکام ویژه پرونده های اخال گر 
در نظام اقتصــادی در رابطه بــا پرونده این 
شــرکت  بیان کــرد: این پرونــده وضعیت 
مشــابه ای با پرونده های کان اقتصادی دارد. 
حدود 8 هزار نفر در کل کشــور سهام دار دارد 
و در مرحله اجرای حکم وقت می گذاریم تا به 
سرانجام خوبی برسد. شناسایی و فروش اموال 
محکومین و رد مال به سهام داران وقت را به 

این بخش اختصاص داده ایم.
نماینده دادســتان عمومــی و انقاب مرکز 
خراســان  رضوی در رابطه با اقدامات صورت 
گرفته در مرحله اجــرای حکم اظهار کرد: در 
این پرونده هیچ سهام داری اسمش ذکر نشده 
بود و میزان مال افراد و مبالغ مشــخص نبود 
و شــروع به فرایند رد مال مصادف با شــیوع 
کرونا شــد و امکان فراخوان زدن را نداشتیم 
به همین منظور ســایتی را طراحی کردیم که 
مردم اســناد و مدارکی که داشتند را بارگزاری 

کنند. بنابراین طراحی سایت جهت پرداخت رد 
مال با سهام دارن و مالباختگان یکی از اقدامات 

صورت گرفته در مرحله اجرای حکم است.
قاضی صادق صفری ادامه داد: افراد به سایت 
pardisbannew.irمراجعه کردند و پس از آن 
در تاریخ تعیین شده ســایت را بستیم و پس 
از بارگزاری مدارک، اسناد سهام داران با اسناد 
شرکت تطبیق داده شد و پس از تایید در نوبت 

پرداخت قرار گرفتند.
وی افزود: در خصوص رد اصل مال، از کمترین 
مبلغ به بیشــترین مبلغ رد مال می شود، اما در 

مرحله سود به همه یکجا پرداخت می شود.
نماینــده دادســتان عمومــی و انقاب مرکز 
خراســان  رضوی ادامه داد: شناســایی اموال 
محکومیــن و همچنین پیگیری وصول اموال 
معرفی شده از ناحیه محکومین اعم از منقول 
و غیر منقول از دیگر اقدامات صورت گرفته در 

خصوص اجرای حکم این پرونده است.
قاضی صفری در خصوص پیگیری رفع موانع 
فــروش امــوال محکومین گفــت: مکاتبه با 
سایر مراجع قضایی جهت تجمیع پرونده های 
محکومین در سراسر کشور در مشهد و مکاتبه 
بــا مراجع اداری مختلف جهت مســاعدت در 
خصوص اموال محکومیــن از اقدامات انجام 

شده در این رابطه است.
رد اصل مال برای 4هزار و 938نفر از 

سهامداران پردیسبان
نماینده دادســتان عمومی و انقاب مشهد در 
خصوص ابتکار شعبه اجرای احکام در تفسیر رد 
مال به سهامداران و مالباختگان گفت: تفسیر 
ما از رد مال در شــعبه اجرای احکام، رد اصل 
اموال خریداری شــده با پول سهام داران است 
که خوشــبختانه با این تفسیر اقدامات موثری 
شــکل گرفت و رد مال و سود بحثی است که 

مد نظر داریم.
قاضی اجرای احکام ویژه پرونده های اخال گر 
در نظام اقتصادی در رابطــه با میزان رد مال 
صورت گرفته تا کنون اظهــار کرد: به حدود 
4 هــزار و 938 نفر معــادل ۶1 میلیارد و نیم 
پرداخت شــده و الباقی در نوبــت پرداخت یا 
در حال رفع نواقص اعامی هســتند. البته رد 
تقاضاهای بدون مستندات پرداخت نیز معادل 
98 میلیارد تومان است. در این پرونده افرادی 
داریم که مدعی پرداخت وجه نقد برای خرید 
سهام هســتند. بنابراین مدرکی ندارند. در این 
صورت به هیچ عنوان امکان لحاظ آنها نیست. 
نهایتا هرچه هست باید به سهام دار واقعی برسد.
صفری تاکید کرد: باید توجه داشــت که همه 
مال ها فروخته می شود و در حساب دادگستری 
نمی ماند و حداکثر زمانــی که تا کنون مانده، 
حدود 2 روز اســت. هر پرداخت و دریافتی که 
صورت می گیرد همه در سایت ثبت می شود و 

هیچ نقطه خاکستری در این بین وجود نخواهد 
داشت.

موانع و مشکلات اجرای حکم پردیسبان
قاضی اجرای احکام ویژه پرونده های اخال گر 
در نظام اقتصادی در رابطه با موانع و مشکات 
اجــرای حکم در ایــن پرونــده تصریح کرد: 
مهم تریــن علل وقفه در رونــد پرداخت، عدم 
توجه برخی ســهام داران به توصیه های شعبه 
اجرای احــکام، مراجعات حضــوری مکرر و 
تماس تلفتی فراوان با شعبه، درج مبالغ بیشتر 
از مطالبات واقعی در سایت به صورت عمدی 
یا سهوی، بارگزاری اشتباه مدارک، واریز وجه 
خرید ســهام به حساب اشخاص ثالث، ادعای 
واریز وجه در ازای سهام به صورت نقدی، طا، 

خورو، ملک و... است.
وی با اشــاره به دیگر موانع اجرای حکم بیان 
کرد: مرحله اجرای احکام به قدری شفاف است 
که هیچ مشــکلی در آن وجود ندارد. دشواری 
شناسایی اموال محکومین و ردیابی مالی آن ها 
ایــن روند را با تاخیر مواجه می کند. پراکندگی 
اوال محکومین در سراســر کشــور،  تصاحب 
برخی اموال توســط برخی سهامداران در ایام 
رسیدگی به پرونده و همچنین دشواری فروش 
اموال پس از شناســایی به لحاظ توقیفی های 
فــراوان از جمله موانع دیگر در مســیر اجرای 

حکم است.
صفــری در رابطه با خصوصیات بارز مجرمین 
اقتصــادی گفت: امــوال در جاهای مختلفی 
متمرکز شده اســت ، اموال به سختی وصول 
می شــود، بسیاری از اســناد به نام دیگر افراد 
زده اند، هیچ چیزی به نامشان نیست و فروش 
اموالشان پس از شناسایی به لحاظ توقیفی های 
فراوان بســیار دشــوار اســت و نهایتا پس از 
فروش نیز مشــکل واریز وجه از طرف خریدار 
پیش می آید. این نوع پرونده های اقتصادی از 

پرونده های قتل سخت تر است.
فروش اموال محکومین از طریق مزایده 

نیست
نماینده دادســتان عمومی و انقاب مشهد در 
رابطه با فروش اموال محکومان از طریق مزایده 
خاطر نشان کرد: مزایده مسیر راحتی است اما 
خروجی اش، اصل پول را به ســختی تضمین 
می کند و منافع سهامداران ایجاب می کند که 
از طریق مزایــده این کار را نکنیم.  همچنین 
ذکر نام محکومین اقتصادی و توصیف وضعیت 
ملک و بدهی به بان و مالیات و... باعث میشود 
با قیمتی بســیار کمتر از کارشناسی به فروش 
رســد و مالباختگام و سهامداران بیشتر متضرر 
شــوند.قاضی اجرای احکام ویژه پرونده های 
اخال گــر در نظام اقتصــادی در پایان بندی 
صحبتهای خود در خصوص پرونده شــرکت 
پردیسبان در راســتای شفاف سازی به جهت 

علت مرخصی محکومین بیــان کرد: صرف 
نگهداری محکومان در زندان توفیقی در اجرای 
احکام نــدارد و  مرخصی آنان ممکن اســت 
منجر به وصول برخی مطالبات شود که به نفع 

مالباختگان است.
پدیده؛ از دیگر پرونده های کلان اقتصادی

در ادامه این نشست قاضی صفری در خصوص 
پرونده شــرکت پدیده نیز بیان کــرد: پرونده 
شرکت پدیده هم از پرونده های کان اقتصادی 
در مشهد بود که با پیگیری های صورت گرفته، 
شرکت توسعه بین المللی صنعت گردشگری 
پدیده شــاندیز توانســت وارد بورس شــود و  
شرکت ابنیه و ســاختمان نیز به بورس ورود 

خواهند کرد.
نماینده دادستان عمومی و انقاب مشهد افزود: 
در شــرکت پدیده، افزایش سه برابری سرمایه 
سهامداران صورت گرفته و توافق با بازارگردان 
سهام جهت مدیریت وضعیت سهام در بورس 

انجام شده است.
صفری گفت: تعداد سهام داران شرکت پدیده از 
120 هزار نفر به 170 هزار نفر رسیده که این 
تعداد از طریق بورس وارد شــده اند. همچنین 
حــدود هزار نفر از طلبکاران این پرونده تعیین 
تکلیف شــده اند و پیگیری جــدی در تثبیت 
مالکیت شــرکت پدیده برای اماک خود در 

دست انجام است.
وی افزود: در بخش شرکت ابنیه پدیده شاندیز 
نیز اقدامــات خاصی نظیر آغاز فعالیت اجرایی 
برای ساخت هتل، حل و فصل زمین فرهنگیان 
به نفع شــرکت پدیده و پیگیری اداری فرایند 

ورود به بازار سرمایه صورت گرفته است.
هلدینگ آفتاب و مدارک جعلی مسئولین 

و هنرمندان
صفری در خصوص پرونــده هلدینگ آفتاب 
نیز اظهار کرد: این هم پرونده کانی در حوزه 
جعل مدارک تحصیلی بســیاری از مسئولان 
و هنرمندانی اســت که مدارکشــان را از این 
موسســه گرفته بودند. همه در قســمت های 
خاصی از کشــور فعالیت کرده اند و جان افراد 
را در خطــر می انداختنــد همچنین اخال در  
جعل مدارک تحصیلی دانشــگاه های خارجی، 
کاهبــرداری شــبکه ای و... از جمله مواردی 
اســت که در این پرونده به آن ها اشــاره شده 
اســت. پرونده هفته قبل آمده و میزان رد مال 
هر یک از محکومان مشــخص شــده است.
وی افزود: محکومین متواری در حال پیگیری 
هســتند و ممنوع الخروج شده اند و اگر خورد را 
معرفی کنند، از مزایای اجرای حکم خودشان 
را محــروم نکرده اند. در ایــن پرونده، 15 نفر 
محکوم به حبس هستند که 10 نفر در تحمل 
حبس هســتند، 3 نفر معرفی نشده اند و 2 نفر 

هم متواری اند.

تعاونی اعتبار ایرانیان و ۱5۰۰سهامدار 
بلاتکلیف

نماینده دادســتان عمومی و انقاب مشهد در 
خصوص پرونده تعاونی اعتبار ایرانیان نیز گفت: 
این شــرکت حدود هزار و 500 سهامدار دارد 
و وصول بخش عمــده ای از مطالبات تعاونی 
اعتبار اعتماد ایرانیان و پرداخت مطالبات قطعی 
شــده طلبکاران و ســپرده گذاران انجام شده 

است.
وی افــزود: شــروع مذاکره با بدهــکاران و 
طلبکاران عمده، پرداخت دو مرحله سود علی 
الحساب به سهامداران از دیگر اقدامات انجام 

شده در این پرونده است.
صفری ادامه داد: ادغام بانک قوامین در بانک 
سپه و کند شدن روند پیگیری مستقل، دشواری 
شناسایی اموال منقول و غیرمنقول محکومین 
و عدم همکاری دو نفر از محکومان از موانع و 

مشکات در مرحله اجرای حکم است.
قاچاق عمده و کلان 9هزار میلیارد تومان 

ارز از کشور
وی در خصــوص پرونــده قاچــاق عمده و 
کان ارز نیز گفت: ایــن پرونده از بزرگترین 
پرونده های ارزی کشور است و ارز خارج شده 
از کشــور حدود 9 هزار میلیارد تومان انواع ارز 

است.
وی افزود: عدم دسترســی به ســرکرده باند 
قاچاق ارز و عدم توانایی محکومان به پرداخت 
جزای نقدی معادل ارز قاچاق شده، از موانع و 
مشــکات این پرونده در مرحله اجرای احکام 

است. 
نماینده دادستان عمومی و انقاب مشهد ادامه 
داد: پیگیری دستگیری سرکرده باند قاچاق ارز 
و تعیین تکلیف چمدان هــای حاوی ارزهای 
کشــف شــده از محکومین از جمله اقدامات 
صورت گرفته در این پرونده در مرحله اجرای 

احکام است.  
وی گفــت: پرونــده هلدینگ آفتــاب نیز از 
بزرگترین پرونده ها در خصوص جعل مدارک 
تحصیلی است که رای آن صادر و از طریق قوه 

قضائیه اطاع رسانی خواهد شد.
صفری افزود: این پرونده هفته قبل به اجرای 
احکام ارسال شده و مشخص نمودن میزان رد 
مال هر یک از محکومان، پیگیری دستگیری 
سه محکوم متواری و دستور ممنوع الخروجی 
محکومان متواری و پیگیری ضبط وثیقه های 
محکومان فراری از اقدامات در دست انجام در 

شعبه اجرای احکام است.
وی ادامه داد: 15 نفر متهم این پرونده به 2 تا 
20 سال حبس محکوم شده اند که 10 نفر در 
حال تحمل حبس هستند، سه نفر برای اجرای 
احکام مراجعه نکرده و 2 نفر نیز تعلیق مجازات 

حبس دارند.
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چطور توهمی به نام سلبریتی را از زندگی 
نوجوانان حذف کنیم؟

دکتر مینا دادگستر مقدم؛ روانشناس و مشاور
سلبریتی ها افرادی دارای شهرت هستند که در دنیای واقعی و یا فضای مجازی طرفداران بسیاری دارند. 
شهرت و طرفدار داشتن سبب می شود تا بیشتر دیده شوند و اولین اتفاق این است که به یک الگو برای 

طرفدارانشان تبدیل شوند.
اینکه این افراد چه تاثیری بر طرفدارانشان خواهند گذشت بسته به این است که طرفداران آن ها چه کسانی 
هستند. بیشترین طرفداران سلبریتی ها را جوانان و نوجوانان تشکیل می دهند. جوانان و نوجوانانی که در 
فرآیند حســاس هویت یابی هستند، هویت یابی بسیار وابسته به الگوهایی است که در این دوران حساس 

نوجوانان و جوانان انتخاب می کنند.
متاســفانه در جامعه امروزی ما الگوهای مناسب و متناســب با هنجارهای جامعه و خانواده برای فرآیند 
الگویابی یا نیستند و یا اگر هستند به خوبی معرفی و یا مطرح نشده اند. برخی از این سلبریتی ها با رفتارهای 
اشتباه و گاهی ضد ارزش با ساختار جامعه به رفتارهای نوجوانان و جوانان جهت می دهند که همین امر 
می تواند تاثیرات مخربی بر زندگی و آینده آنان بگذارد. درواقع سلبریتی ها می توانند نگرش ما را به تمام 

موضوعات شکل دهند و حتی می توانند در اهداف آینده ما هم  تاثیرگذار باشند.
 نوجوانی و جوانی دوران مطالبه توجه از اطرافیان اســت و زیبایی ظاهر یکی از دغدغه های این ســن. 
سلبریتی ها نگرش ما به زیبایی را هم تحت تاثیر قرار می دهند. آن ها با پوشش و آرایش خود به پوشش و 
آرایش نوجوان جهت می دهند، آن ها با نقش پذیری از سلبریتی.ها به دنبال همانندسازی با آن ها هستند. 

برای اینکه تاثیر این افراد را بر نوجوانان و جوانان کمتر کنیم نیاز است که به این نکات توجه شود: 
تا می توانیم جوانان و نوجوانان را در دنیای واقعی درگیر فعالیت های لذت بخش کنیم تا از دنیای مجازی 
فاصله بگیرند. برای ارتباط جوانان و نوجوانان با دنیای واقعی لازم است تا والدین خود را به دنیای آن ها 
نزدیک و زمینه های تفریحات لذت بخش را متناسب با دنیای جوانان و نوجوانان فراهم کنند. شک نداشته 

باشید که آدم ها دنیای واقعی را به دنیای مجازی ترجیح خواهند داد. 
تفکر انتقادی را در جوانان و نوجوانان پرورش دهید. آن ها نباید هر محتوایی را در دنیای مجازی بپذیرند. 
گاهی درباره محتواها و حتی فیلم و ســریال هایی که با جوانان و نوجوانان می بینید به بحث بنشــینید و 
ســعی کنید دنیا را از دریچه نگاه او ببینید. نکته ای بســیار مهم؛ والدین می توانند به عنوان الگو برای 
فرزندانشان باشند در صورتی که درست عمل کنند و رابطه دوستانه ای با فرزندشان داشته باشند. در این 
صورت می توان تاثیر فضای مجازی را کاهش داد. افراد موفق و متناســب با ارزش های خود و جامعه را 
در اطرافتان پیدا کنید و تاش کنید تا فرزند شما با این فرد ارتباط بیشتری داشته باشد تا کم کم تبدیل 
به الگو برای وی شود. یقینا نظارت والدین بر فعالیت های جوانان و نوجوانان در فضای مجازی و نظارت 
قانونی بر فعالیت های سلبریتی ها در فضای مجازی می تواند تاثیر بسیار زیادی در کاهش آسیب های ناشی 

از رفتارهای غلط سلبریتی ها خواهد داشت.

خبر

چرایی عدم اعطای بسته معیشتی کرونا
 به برخی از افراد 

سخنگوی حمایت جبرانی معیشــت خانوار ها درباره چرایی عدم اعطای بسته حمایت معیشتی کرونا به 
برخی از افراد، توضیحاتی داد.به گزارش »صبح امروز« به نقل از باشگاه خبرنگاران، حسین میرزایی درباره 
چرایی عدم اعطای حمایت معیشتی کرونا به برخی از افراد، اظهار کرد: برای بسته معیشتی کرونا بودجه 
محدودی در نظر گرفته شده است؛ درواقع وزارت رفاه موظف شد تا 34 میلیون نفر از اقشار ضعیف جامعه 
را شناســایی کند؛ بنابراین باید این افراد، دریافت کننده یارانه نقدی و بسته معیشتی باشند و درآمد ثابت، 
شــغل و بیمه پردازی نداشته باشــند و مجموع درآمد خانوار ها کمتر از حداقل دستمزد مصوب سال باشد 
و همچنین حداقل گردش مالی را داشــته باشند.میرزایی تصریح کرد: افرادی که این شاخص ها را دارند، 
شناســایی و برای واریز معرفی شــده اند، با وجود محدودیت بودجه و تعدادی که سازمان برنامه و بودجه 
مشخص کرده، وزارت رفاه شناسایی را انجام داده است. به دلیل محدودیت بودجه، شناسایی بیش از 34 
میلیون خانوار امکان پذیر نبود؛ به همین دلیل برخی از افراد مشمول نشدند. درواقع تمامی اطاعات افراد را 
از طریق پایگاه جامع ایرانیان کسب کردیم و فهرست مشمولان را بر این اساس تهیه و به سازمان برنامه 

و بودجه برای واریز ارسال کردیم. 

توزیع رایگان یک و نیم میلیون دوز واکسن کرونا 
در عراق

وزارت بهداشت و محیط زیست عراق از خرید یک میلیون و پانصد هزار دوز واکسن »ویروس کرونا« از 
شرکت داروسازی »فایزر« خبر داد.به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایرنا، سیف البدر سخنگوی وزارت 
بهداشت و محیط زیست عراق در سخنانی مطبوعاتی گفت که کشورش با شرکت فایزر برای واردات یک 
میلیون و پانصد هزار دوز واکسن کرونا قرارداد امضا کرده است. گفتنی است واکسن ها اوایل سال آینده 

میادی وارد عراق خواهد شد.

کودکان کم درآمدی که می توانند ضریب هوشی 
جامعه را افزایش دهند

کودکان پیش دبســتانی کم درآمد که تحت مراقبت های آموزشی و پرورشی قرار می گیرند در آینده دارای 
نمره هوش )IQ( بالاتری هستند.به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایسنا، کودکان پیش دبستانی که در 
جوامع فقیر زندگی می کنند، ولی به محیط آموزش وپرورشی دسترسی دارند در نوجوانی نسبت به کسانی 
که بدون مراقبت های پرورشی بزرگ  شــده اند، دارای امتیاز هوش )IQ( قابل توجه بالاتری هستند. این 
 )UMSOM( نتیجه یک تحقیق بین المللی جدید است که توسط محققان دانشکده پزشکی دانشگاه مریلند
ایالات متحده انجام شده است. محققان، اطاعات تحقیقات طولانی مدت انجام شده در برزیل و آفریقای 
جنوبــی را ارزیابی کردند؛ اینکه آیا کودکانی که در معرض نامایمات و ناهنجاری ها )مانند فقر شــدید، 
وزن کــم هنگام تولد یا زایمــان زودرس( از همان ابتدای تولد قرار گرفتنــد، آیا می توانند فرصت هایی 
برای یادگیری در خانه دریافت کنند. آنان دریافتند که نامایمات دوران بارداری و اوایل زندگی در طول 
زندگی اهمیت دارند. نوجوانانی که در اوایل زندگی در معرض نامایمات متعدد قرار داشــتند در مقایسه 
با نوجوانانی که در معرض مشکات کمتری بودند، نمره ضریب هوشی پایینی داشتند، در تنظیم روابط 
اجتماعی و روان شناختی با مشکل روبرو بودند و از نظر جسمی قد کوتاه تری داشتند. همچنین دریافتند 
که بزرگ شدن در یک محیط آموزشی و پرورشی می تواند به طور قابل توجهی اثر مخرب نامایمات اولیه 
را بر ضریب هوشی خنثی کند و به کودکان در دستیابی به توانایی کامل فکری کمک کند.به گفته دکتر 
بلک، محقق این تحقیق، محیط آموزشــی و پرورشــی منجر به رشد بهتر و مشکات روانی-اجتماعی 
کمتری در نوجوانان می شود.دکتر بلک توصیه کرد: »کودکان را تا آنجا که ممکن است درگیر فعالیت های 
دوستانه کنید تا اینکه آن ها را جلوی تلویزیون قرار دهید. کودکان عاشق یادگیری هستند و در یک محیط 
آموزشــی و پرورشی می توانند به نوجوانان و بزرگسالانی تبدیل شوند که توانایی مراقبت از خود، خانواده 

و اجتماعات خود رادارند«.

سایتی که به بهانه همسریابی تصاویر مستهجن 
پخش می کرد

رئیس  پلیس فتای کهگیلویه و بویراحمد از دستگیری اعضای باند غیراخاقی در این استان خبر داد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از فارس، روح الله شهبازی پور با بیان اینکه »متخلفان پس از راه اندازی 
صفحه اینســتاگرام با عنوان همسریابی، با انتشــار مطالب و تصاویر مستهجن مخاطبان خود را با بهانه 
همســریابی فریب داده و به پیج غیر اخاقی خود می کشاندند« اظهار کرد: با رصد و پایش کارشناسان 
پلیس فتا این پیج غیراخاقی شناســایی شــد. درواقع متهمان با طراحی صفحاتی در شبکه اجتماعی 
اینستاگرام از افراد دعوت و مبالغی را هم دریافت می کردند.وی ادامه داد: متهمان برای فرار از تبعات قانونی 
و جلب اعتماد برخی کاربران در پوشــش کمک های خیریه نقدی، کارت بانکی آن ها را اجاره می کردند. 

این افراد مبالغ سرقتی و پول حاصل از اعمال مجرمانه خود را به حساب های کاربران انتقال می دادند.

یادداشت 

همه آنچه که باید در مورد کرونای انگلیسی بدانیم

افزایش ترک تحصیل در مقطع راهنمایی 

رئیس مرکز تحقیقات بیماری های نوپدید انســتیتو پاســتور 
با اشــاره به ویژگی های ویروس جدید کرونا،گفت: افزایش 
70 درصدی قــدرت انتقال و افزایش قابلیت اتصال ویروس 
به سطح سلول های بدن ازجمله ویژگی های خاص کرونای 

جدید است.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از فارس، احسان مصطفوی، 
اپیدمیولوژیست در پاســخ به این پرسش که ویروس جدید 
کرونا که در انگلیس ظهور کرده است چه ویژگی هایی دارد؟ 
اظهار کرد: نــوع جدیدی از ویروس کرونــا که تاکنون در 
مناطق مختلف انگلســتان مخصوصا در مناطق جنوبی آن و 
برخی کشورهای دیگر گزارش شده و گفته می شود که حدود 
70 درصد از نــوع رایج این ویروس قدرت ســرایت پذیری 
بیشتری دارد.  این نوع از ویروس کرونا برای نخستین بار در 

حدود ســه ماه پیش در بدن بیماران انگلیسی مشاهده شده 
است، اما توالی کامل ژنوم آن اخیرا انجام شده است.

به گفته وی این ویروس جهش یافته در ابتدا ویژگی خاصی 
از خــود بروز نداد و به همین دلیــل محققان آن را در زمره 
جهش های متعددی که یک ویــروس به طور عادی انجام 
می دهد، می دانســتند، اما حدود یک ماه پیش این ســؤال 
برای محققان انگلیســی مطرح شد که چرا با وجود افزایش 
محدودیت های عمومی، گســترش ویروس در برخی مناطق 
این کشــور کاهش پیدا نکرده است. این سوال باعث انجام 
یکســری تحقیقات وسیع شد و با تعیین توالی ژنوم ویروس 
مشــخص شــد که ویروســی جهش یافتــه در آن مناطق 

گسترش یافته است.
مصطفوی با بیان اینکه »ویروس جدید چندین جهش نسبت 

به ویروس رایج داشته است« ادامه داد: یکی از این جهش ها 
زمینه را برای انتشــار بیشــتر ویروس در بدن فراهم کرده 
اســت. جهش دیگر قابلیت اتصال گیرنده ویروس به سطح 
ســلول های بدن را افزایش داده و مقابله با آن را دشــوارتر 
کرده اســت. نهایتا یکی از این جهش ها باعث حذف بخشی 
از ویروس شده که نتیجه آن افزایش سرایت پذیری ویروس 
بوده اســت. گفته می شــود این حذف ممکن اســت باعث 
شــده باشد که آنتی بادی تولید شــده در بدن بهبودیافتگان 
از کرونــای رایج، محافظت کمتــری در برابر ویروس جدید 
داشته باشد.وی تشریح کرد: مطالعات دانشگاه امپریال کالج 
لندن نشان داده که میزان سرایت پذیری ویروس جدید حدود 
70 درصد افزایش یافته اســت؛ هر چند که این ســرعت در 
جنوب شــرقی انگلستان حدود 40 درصد و در لندن و شرق 

انگلستان به ترتیب حدود ۶0 درصد بوده است. در حالی که 
به طور متوســط هر فرد در بریتانیا یک و دو دهم فرد دیگر 
را به کرونا مبتا می کرد )عدد مولد نسلی(، این عدد در مورد 

ویروس جهش یافته جدید به حدود 2 رسیده است.
این اپیدمیولوژیســت با بیان اینکه »با توجه به عدم افزایش 
معنی دار میزان مرگ طی هفته های اخیر، به نظر نمی رســد 
کــه ویروس جدید خطرناک تر و یا مرگبارتر شــده باشــد« 
توضیح داد: همچنین هنوز شواهدی در مورد سخت تر شدن 
درمان و یا مقاومت ویروس در برابر واکســن کرونا به دست 
نیامده اســت. به نظر می رسد حداقل سه واکسن مهم تولید 
شــده برای مقابله با کرونا قادر به مقابله با جهش جدید هم 
هستند و این واکســن ها، هنوز کارآیی خود را در این زمینه 

حفظ کرده اند.

اخیرا وضعیت آموزش در ســال های 95 تا 98 و آخرین آمار 
از باســوادی، ترک تحصیل، نسبت معلم به دانش آموز، نرخ 
پوشش تحصیلی در مقاطع تحصیلی مختلف و سرانه فضای 

آموزشی از سوی مرکز آمار ایران منتشر شده است.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، مرکز آمار ایران 
اخیرا گزارش وضعیت اجتماعی و فرهنگی کشــور را منتشر 
کرده اســت که حــاوی آخرین اطاعات فصلی و ســالانه 
شــاخص های جمعیت، آموزش، ســامت و ... تا فصل بهار 

1399 است.
در فصل آموزش این گــزارش به مواردی چون آخرین آمار 
باســوادی، ترک تحصیل، نســبت معلم به دانش آموز، نرخ 
پوشش تحصیلی در مقاطع تحصیلی مختلف و سرانه فضای 

آموزشی پرداخته شده است.
نرخ باسوادی

قبل از پیروزی انقاب اســامی، بیــش از 52 درصد افراد 
جامعه ما بیسواد بودند، ولی میانگین باسوادی در سال 99 به 
بالای 9۶ درصد رسیده اســت. فاصله درصد باسوادی زنان 
کــه پیش از پیروزی انقاب اســامی 2۶.2 درصد در گروه 
سنی 10 تا 49 سال بوده، اما اکنون بیسوادی به کمتر از 2.8 
درصد رسیده اســت. همچنین فاصله سوادآموزی در مناطق 
شــهری و روستایی در گروه ســنی 10 تا 49 سال، پیش از 
انقاب 38 درصد بوده که اکنــون به کمتر از  هفت درصد 

رسیده است.
بر اســاس اعــام محمــدزاده، رئیــس ســازمان نهضت 
سوادآموزی، مطابق آخرین سرشماری سراسری در سال 95 
و طبــق خوداظهاری افراد، دو میلیون و ۶00 هزار بیســواد 

در گروه سنی 10 تا 49 ســال داریم که 3۶0 هزار نفرشان 
از اتباع خارجی هســتند. ســالانه 400 هزار بیسواد را تحت 

پوشش قرار می گیرند که 50 درصد بیسواد صرف هستند.
به گفته وی براســاس گزارشــات سامانه ســازمان، تعداد 
بیسوادان کمتر از یک میلیون است. تاکنون اطاعات سنی 

۶00 هزار نفر دریافت و راستی آزمایی شده است. 
همچنیــن بر اســاس اطاعات منتشــر شــده در گزارش 
»وضعیت اجتماعی و فرهنگی ایران« مرکز آمار ایران، طی 
سال های 1395 تا 1398 نرخ باسوادی هم در نقاط شهری 
و هم در نقاط روســتایی دارای روند افزایشی بوده است به 
طوری که این نرخ از 87٫5 درصد در سال 1395 به 89٫2 

درصد در سال 1398 افزایش یافته است.
نسبت دانش آموزان در مقاطع و مدارس دولتی و غیردولتی

اما درباره نســبت دانش آموزان در مقاطع و مدارس مختلف 
باید گفت کــه دانش آموزان مقطع ابتدایی طی ســال های 
1394 تا 1398 دارای بیشترین سهم در بین مقاطع تحصیلی 
بوده اند. نرخ توزیع دانش آموزان در مقاطع تحصیلی مختلف 
در ســال تحصیلی گذشــته در مقطع ابتدایی 57.۶5 درصد، 
در متوســطه اول 23.۶5 درصد و در متوســطه دوم 18.70 

درصد بوده است.
اگر بخواهیم نسبت توزیع دانش آموزان را در مدارس دولتی 
و غیردولتــی تفکیک کنیم می توان گفت کــه این نرخ در 
بخش دولتی در مقطع ابتدایی 5۶.4 درصد، در متوسطه اول 
24.5 درصد و در متوسطه دوم 19.2 درصد است و در بخش 
غیردولتی نیز در مقطع ابتدایی 55.4 درصد، در متوسطه اول 

18.1 درصد و در متوسطه دوم 15.5 درصد است.

همچنین طی سال های 1394 تا 1398 نسبت دانش آموزان 
مدارس غیردولتی به کل دانش آموزان در همه مقاطع دارای 
روندی افزایشی بوده است به طوری که این نسبت از 10.7 
درصد در ســال 1394 به 12.9 درصد در پایان سال 1398 
افزایش یافته است. این افزایش بیشتر در مقطع ابتدایی بوده 
اســت که از رقم 11.1 درصد در سال 1394 به 14.8 درصد 
در سال 1398 رسیده اســت. این نسبت در مقطع متوسطه 
اول از 7.9 درصد به 9.8 درصد و در مقطع متوســطه دوم از  

10 درصد به 10.7 درصد در دوره مذکور رسیده است.
روند افزایشی نسبت دانش آموز به معلم در مدارس دولتی

در ســال تحصیلی 98-1397 نسبت دانش آموز به معلم در 
مدارس دولتی در هر ســه مقطع تحصیلی ابتدایی، متوسطه 
اول و متوســطه دوم دارای روند افزایشــی بوده است. این 
رقم در مقطع ابتدایی از 22.9 درصد به 2۶.5 درصد ، مقطع 
متوســطه اول از 14.7 درصد به 21 درصد و مقطع متوسطه 

دوم از 15 درصد به 1۶.۶ درصد تغییر یافته است.
نرخ ترک تحصیل

طبق تعریف، ترک تحصیل کرده، دانش آموزی اســت که 
حین تحصیــل، بعد ازقبولی یا مــردودی، به هردلیلی نظام 
آموزشــی را ترک کرده باشــد. نرخ ترک تحصیل در دوره 
ابتدایی در ســال تحصیلی 94-93 ، عدد 1.23 درصد بوده 
که در ســال تحصیلی 98-97 به 0.9 درصد رســیده و رقم 
کاهشی را نشان  می دهد. این نرخ در متوسطه اول نیز 2.78 
درصد بوده که به 4.4 درصد رسیده و روند افزایشی را نشان 
می دهد. در متوســطه دوم نیز نرخ تــرک تحصیل از ۶.0۶ 

درصد به 2.70 درصد رسیده و روند کاهشی دارد.

سیاست مدیریت شهری در رابطه با وضعیت محیط زیست مشهد؛

چرا باغ های مشهد تخریب می شوند؟
بــه  بی توجهــی   / اجتماعــی  ســرویس 
محیط زیست مشهد در چند سال اخیر منجر 
بــه از بین رفتن باغات، کوه ها، چشــمه ها و 
به طور کلی بر هم خوردن اکوسیســتم شهر 
مشــهد شــد. امری که به واسطه گسترش 
مهاجرت ها و اقامت در شــهر مشــهد و به 
دنبــال آن افزایش ساخت وســازها به وجود 
آمده اســت. این وضعیت منجــر به گرایش 
هر چه بیشتر افراد و ســازمان ها به تخریب 
زمین ها و باغ ها و ساختمان ســازی شده. در 
این بین ســازمان های مختلفی در مشــهد 
هســتند که دارای زمین یا باغ هایی در سطح 
شــهر بوده و دســت به تخریب این باغ ها و 
تبدیل آن  به ســاختمان کرده اند.به گزارش 
روزنامه »صبح امروز« پرسش اینجاست که 
چرا و با چه دســتورالعملی باغ های موجود در 
شــهر مشــهد تخریب و تبدیل به پاساژها و 
مگامال ها می شــوند؟ اگرچه که در این بین 
ســازمان های مختلفی چون سازمان محیط 
زیست، جهاد کشــاورزی، اداره منابع طبیعی 
و... دخیل هستند، اما انگشت اتهام بیشتر به 
سمت مدیریت شهری اســت. شورای شهر 
پنجم در مقابل چنین اتفاقاتی چه برنامه هایی 

در دســت دارد و آیا سیاستی برای جلوگیری 
از تخریب محیط زیست مشهد دارد یا خیر؟ 

قطع درختان باغ ها باید با تصویب 
کمیسیون ماده هفت باشد

در این راســتا محمد حاجیان شهری، رییس 
کمیسیون خدمات شــهری و محیط زیست 
شــورای شهر مشــهد در گفت وگو با »صبح 
امــروز« در مــورد تخریب فضای ســبز و 
ســاختن پروژه های شــهری اظهار می کند: 
هرگونه قطع درختان در باغ ها باید با تصویب 
کمیسیون ماده هفت لایحه حفظ و گسترش 
شــهرها باشد؛ این کمیسیون مرکب از شورا، 
مدیر عامل سازمان پارک ها و معاون خدمات 
شــهری اســت.به گفته وی در مواردی که 
درخواستی برای قطع درختان در پروژه های 
شــهری به این کمیســیون ارجاع داده شود 
باید مجوز لازمه صــادر گردد. به طور مثال 
باغی که در محدوده شــهری واقع شده -که 
امکان دارد متعلق به یک ســازمان باشــد- 
بایــد اول از همه در کمیســیون ماده هفت 
مجوز بگیــرد و بعد این مجوز بــرای تغییر 
کاربری به کمیسیون ماده پنج شهرسازی در 
اســتانداری ارائه شود تا مجوز ساخت وساز را 

در مکان های مختلف دریافت کند.
هر پروژه ای که همراه با قطع درختان 

است مربوط به سال های قبل است
حاجیان شــهری در مورد »قطــع درختان در 
توضیــح می دهد: هر  پروژهــای عمرانی« 
پروژه ای که در حال حاضــر به همراه قطع 

درختان است مربوط به سال های قبل  بوده، 
ولی در حال حاضر با مدیریت جدید، سیاست 
کمیسیون ماده هفت تغییر کرده است. بر این 
اساس به طور کلی از تغییر کاربری فضاهای 
سبز شهری و باغ های فعال جلوگیری می شود 

و در این باره موافقتی صورت نمی گیرد.
به درختان سم می دهند تا بتوانند مجوز 

قطع درخت بگیرند
رییس کمیسیون خدمات شهری و محیط زیست 
شــورا تشــریح می کند: معمولا بعضی از مالکان 
با عدم آبیاری و دادن ســموم خاص و علف کش 
درختان را خشک می کنند و درخواست مجوز قطع 
درختان را می دهند. خشــکاندن درختان بسته به 
نظر کارشناسان رسمی دادگستری تشخیص داده 
می شود و آن ها  نظریه را به کمیسیون می رسانند 
تا براســاس آن تصمیم گیری شود. با وجود اینکه 
به دلایل عمدی درختان خشکانده شده اند باز هم 
کمیسیون دســتور قطع درختان را صادر نمی کند 

بلکه دستور بازکاشت می دهد.
برنامه ما حفظ باغات محدوده شهری 

است
وی در مورد پروژه »مشهد مال« خاطرنشان 
می کند: پروژه مشــهدمال با موافقت شهردار 

وقت در ســال های قبل صورت گرفته است. 
قرار بوده ایــن کاربری ها جابه جا شــوند و 
برای این اراضی فضای سبز جانشین داشته 
باشند؛ کمیسیون ماده هفت هم برای همین 
جابه جایــی نظر داده بود. ولی برنامه ما حفظ 
باغات محدوده شــهری است و این باغ های 
قدیمی که جزیی از هویت شــهر محســوب 
می شوند و تغییر کاربری این ها اصاً مد نظر 
شورای پنجم و شهرداری نمی باشد، بلکه در 
طرح های تفضیلی اباغی به شــورا، طرحی 
اختصاص دادیم که هیچ گونه تغییر کاربری 
در باغات داخل شــهر نداشــته باشیم و باید 

تمام مالکان این فضاها را حفظ کنند.
رییس کمیســیون خدمات شــهری در مورد 
پروژه های درحال اجرا توضیح می دهد: آنچه 
در پروژه های عمرانی در ســطح شهر از بین 
رفته همه را به عنوان فضای ســبز جایگزین 
کردیــم. بر این اســاس در برخــی پروژه ها 
درختان را با ریشــه در فصل های مناســب 
جابه جا می کنند، ولی باید توجه داشــت که 
امکان جابه جایی برای برخی درختان وجود 
دارد؛ زیرا همه درختان قابلیت کاشت دوباره 

را ندارند.  

معمولا بعضی از مالکان 
با عدم آبیاری و دادن سموم 
خاص و علف کش اقدام به 
خشکاندن درختان می کنند، 
سپس درخواستی مبنی بر 
دریافت مجوز قطع درختان 
می دهند. با این وجود 
کمیسیون ماده هفت مجوز 
قطع درخت صادر نمی کند، 
بلکه دستور بازکاشت می دهد
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پرداخت 8 میلیارد ریال تسهیلات به 
هنرمندان صنایع دستی قوچان

مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
قوچان از پرداخت 8 میلیارد ریال تســهیات به 
هنرمندان صنایع دســتی این شهرستان از محل 
اعتبارات کمیته امداد امام خمینی )ره( خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از روابــط عمومی اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی، جواد 
رجبی روز گذشته با اعام این خبر افزود: بنا به 
تفاهم نامه مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 

و صنایع دســتی خراســان رضوی و مدیرکل کمیته امداد خراســان رضوی در راستای حمایت 
از هنرمندان شهرســتان و بر اساس دستور فرماندار شهرســتان تعداد 20 هنرمند دارای کارت 
صنعتگری از طریق میراث فرهنگی قوچان به کمیته امداد امام خمینی ) ره( معرفی و از طریق 
این نهــاد به بانک های عامل معرفی شــدند.او ادامه داد: با دریافت این تســهیات به صورت 
مستقیم زمینه اشتغال 50 نفر فراهم شده است.رجبی یادآور شد: حدود 200 هنرمند در شهرستان 
قوچان فعالیت می کنند که تاش می کنیم با پرداخت تسهیات بانکی فعالیت آن ها توسعه پیدا 
کند و صنایع دســتی به عنوان سوغات این شهرستان معرفی و مورداستفاده قرار گیرد.قوچان در 

فاصله حدود 120 کیلومتری از مشهد مرکز خراسان رضوی قرار دارد.

جایزه اول نقاشی فائو برای کودک ایرانی
کودک ایرانی برای دومین سال متوالی جایزه 

اول نقاشی فائو را از آن خود کرد 
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
یورو نیوز، دفتر نمایندگی فائو، سازمان خواربار 
و کشــاورزی ملل متحد، در ایران با انتشــار 
توییتی نوشــته اســت که آترین افشاری توانا 
برای دومین ســال متوالی در رده سنی 5 تا 8 
ســال موفق به کسب جایزه بهترین نقاشی به 

مناسبت روز جهانی غذا شده است.
فائو هر ســال به مناســبت روز جهانی غذا و مبارزه با گرسنگی و ســوء تغذیه از کودکان و 
نوجوانــان جهان که بین 5 تا 19 ســال دارند، دعوت می کند در همیــن رابطه، آثار خود را 

ارسال کنند./یورونیوز

شجریان، خلعتبری؛ آغاز فصل تازه
همایون شــجریان خواننــده تازه ترین پروژه 

موسیقایی فردین خلعتبری شد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ایرنا، »فردین خلعتبری« آهنگســاز شناخته 
شده کشــورمان با »همایون شجریان« فصل 

تازه ای در همکاری های خود آغاز کردند.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
هنر اناین، موضوع تولید این پروژه از ســال 
گذشته بر اســاس گفتگوها و همفکری های 

انجام شــده با همایون شــجریان برای ارائه یک اثر جدید و طبیعا با رویکرد متمایز مطرح و 
هم اکنون نیز در دست پیش تولید قرار گرفته است. البته مهم ترین وجه تمایز این اثر بخش 
بیــن المللی آن خواهد بود و با برنامه ریزی های انجام شــده امیدواریم در مرداد ماه 1400 
منتشر شود.یک مجموعه از بخش خصوصی نیز در استمرار برنامه های حمایتی خود از حوزه 

موسیقی و آثار فاخر فرهنگی به عنوان اسپانسر در پروژه حضور دارد.
فردین خلعتبری و همایون شــجریان که طی ســال های اخیر آثار متعددی را در قالب آلبوم 
منتشــر کرده اند ، آبان ماه ســال 139۶ بود که آلبوم »امشب کنار غزل های من بخواب« 

را بر اساس اشعار زنده یاد افشین یداللهی را به خوانندگی همایون شجریان تولید کردند.
فردیــن خلعتبری ضمن تایید این خبــر گفت:در روزهای آینده جزییات بیشــتری در حوزه 

مدیریت هنری پروژه، عنوان اثر و معرفی دیگر عوامل اجرایی آن منتشر خواهد شد.

افزایش علاقه فیلم سازان کوتاه به اکران آنلاین
بعداز اکران آناین چند فیلم کوتاه و اســتقبال 
مخاطبان حالا در تازه ترین اقدام 4 فیلم جدید 
اکران آناین می شــوند.به گــزارش روزنامه 
«صبــح امروز« و به نقل از ایســنا، فیلم های 
کوتاه افرا شماره 12 به کارگردانی نهال دشتی، 
کلینر ســاخته محمدرضا میقانی، کلوچه های 
شکاتی به کارگردانی سمیرا نوروز ناصری و 
پسری که ناپدید شــد ساخته آیدا علی مددی 

در قالب یک مجموعه به نام »رکوئیم« از جمعه 5 دی به مدت یک ماه در ســامانه وُدیو به 
صورت آناین نمایش داده خواهد شــد.»رکوئیم« یا موسیقی مردگان قطعه آوازی در سوگ 
از دست شدگان است. رکوئیم موتسارت یکی از شاهکارهای موسیقی آوازی است که با توجه 
بــه حال و هوای فیلم ها، این نامگذاری صورت پذیرفته اســت.این چهار فیلم ها با توجه به 
محدودیت های ایجاد شده فعلی و نداشتن امکان اکران در سینما، برای اولین بار به صورت 

آناین به نمایش در خواهند آمد.

درهای کاروانسرای تاریخی فریمان ساخته شد
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی فریمان گفت: »درهای کاروانسرای 
تاریخی فریمان که مرمت و احیاء آن با مشــارکت شــهرداری، میراث فرهنگی و شــورای 

اسامی در جریان است، در کارگاه نجاری میراث فرهنگی ساخته شد.«
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی حسن گیاهی 
امروز دوشنبه اول دی ماه 1399 با اعام این خبر افزود: »این »درها« که تعدادشان  18  عدد 
است و با استفاده از چوب روس توســط استادکاران مجرب میراث فرهنگی ساخته وپرداخته 

شده است بعد از آماده سازی کاروانسرا در غرفه های دور حیاط مرکزی نصب خواهد شد. «
او ادامه داد: »درب اصلی کاروانســرا یک قســمت آن موجود اســت که بــا اندکی مرمت 

قابل استفاده است و قسمت دیگر آن ساخته خواهد شد.«
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی فریمان بابیان این که امیدوارم بعد از 
بهبود وضعیت آب وهوا سرعت مرمت این اثر تاریخی بیشتر شود، اظهار کرد: »فاز اول مرمت 

کاروانسرای تاریخی این شهر از پیشرفت 40 درصدی برخوردار است.«
گیاهی گفت: »این فضای تاریخی پس از مرمت کاربری فرهنگی و هنری خواهد گرفت.«

شهرســتان فریمان دارای 2 کاروانســرای تاریخی سنگ بست و فریمان است که به ترتیب 
متعلق به دوره های تیموری و قاجاریه است.

شهرســتان فریمان در فاصله حدود ۶5  کیلومتری از مشــهد مرکز استان خراسان رضوی 
 قــرار دارد و دارای 20 جاذبــه گردشــگری و 50 اثر تاریخی ثبت شــده در فهرســت آثار

 ملی است.

خبر

گشایش نخستین نمایشگاه ملی مجازی صنایع دستی

اعلام حمایت از تولید آلبوم های موسیقی سنتی و مقامی

مدیرعامــل شــرکت مادرتخصصی توســعه ایران گردی و 
جهان گردی از رونمایی ســامانه نخســتین نمایشگاه ملی 
مجازی صنایع دستی با حضور معاون صنایع دستی و هنرهای 

سنتی با ثبت ۶  هزار محصول از هزار هنرمند خبر داد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از میراث آریا، 
خشــایار نیکزادفر با تشریح جزئیات نخستین نمایشگاه ملی 
صنایع دســتی کشــور، گفت: این نمایشــگاه با حضور پویا 
محمودیان معاون صنایع دستی کشور، احمد شهریاری معاون 
منابع مالی و ســرمایه انسانی ســازمان صدا و سیما، اردشیر 
زابلی زاده مدیر شــبکه ایران کالا، محمدرضا جعفری جلوه 

مدیر شبکه دو، رمضانعلی سبحانی فر معاون وزیر ارتباطات و 
مدیرعامل شرکت ملی پست ایران و جمعی دیگر از مدیران 
و مســئولان در محل سازمان صدا و سیما به صورت رسمی 

عصر دوشنبه به صورت رسمی کار خود را آغاز کرد.
نیکزادفر با بیان اینکه نمایشــگاه ملی مجازی صنایع دستی 
تجربه جدیدی در برگزاری نمایشــگاه های مجازی اســت، 
اضافه کرد: در حاشیه رونمایی رسمی از سامانه این نمایشگاه 
مقرر شــد همکاری های ســازمان صدا و سیما در خصوص 
معرفی، تبلیغات و اطاع رســانی محصولات صنایع دستی و 

نیز معرفی هرچه بیشتر این نمایشگاه تقویت شود.
مدیرعامــل شــرکت مادرتخصصی توســعه ایران گردی و 
جهان گردی با تاکید بر فرهنگ ســازی اســتفاده از کالای 
ایرانی از جمله صنایع دستی گفت: در این نمایشگاه تا کنون 
هزار هنرمند صنایع دســتی از 31 اســتان کشــور با ۶هزار 
محصول شرکت کرده اند که البته هیچ محدودیتی برای ثبت 

نام و شــرکت هنرمندان وجود ندارد و عاقه مندان همچنان 
فرصت حضور در این نمایشگاه را دارند.

او یــادآور شــد: ســامانه اولین نمایشــگاه ملــی مجازی 
صنایع دســتی 13 آبان برابر با 17 ربیع الاول سالروز ولادت 
حضرت رسول اکرم )ص( و ولادت امام جعفر صادق )ع( به 
صورت نمادین رونمایی شد و از ابتدای آبان تا کنون، حدود 

200هزار بازدید از این سامانه انجام شده است.
نیکزادفر گفت: این نمایشــگاه کاما رایگان اســت و تمام 
مراحل از ثبت نــام هنرمند تا فروش محصولات به صورت 
رایــگان انجام می شــود و تمام عواید فــروش محصولات 
هنرمندان بدون کسر حتی یک ریال به خود هنرمند می رسد 
و این ســامانه به منظــور حمایــت وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی از هنرمنــدان صنایع دســتی 

راه اندازی شده است.
او یاد آور شــد: بر اســاس برنامه ریزی های انجام شــده، با 

تعــدادی از دســتگاه ها و نهادها برای خریــد محصولات 
صنایع دســتی از سوی آن ها و اســتفاده از این محصولات 

به عنوان هدیه رایزنی هایی انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت مــادر تخصصی توســعه ایران گردی و 
جهان گــردی، خاطرنشــان کرد:هنرمندان صنایع دســتی و 
عاقه منــدان به این حوزه برای کســب اطاعات بیشــتر 
می توانند به سامانه اولین نمایشگاه ملی مجازی صنایع دستی 
بــه آدرس مراجعه کننــد. در این ســامانه اطاعاتی درباره 
شهرها و روستاهای جهانی صنایع دستی و نیز اخبار مرتبط با 

این حوزه نمایش داده می شود.
به گــزارش صبح امروز، با توجه به شــیوع بیماری کرونا و 
محدودیت های ناشــی از آن با پیشــنهاد و حمایت معاون 
صنایع دســتی، سی وچهارمین نمایشــگاه صنایع دستی برای 
نخســتین بار به صورت مجــازی و با حضــور هنرمندان و 

صنعتگران در سراسر کشور آغاز به کار کرد.

دفتر موســیقی معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســامی در ادامــه حمایت خــود از فعالیــت هنرمندان و 
گروه های موسیقی در کشور، چهار زمینه حمایتی دیگر را نیز 

در دستور کار قرار داده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی 
دفتر موسیقی، حمایت از گروه های فعال موسیقی استان ها، 
حمایت از تولید آلبوم های موســیقی سنتی و مقامی، حمایت 
از برگزاری کارگاه های تخصصی موسیقی و کمک به تامین 

هزینه های شوراهای تخصصی موسیقی در استان ها، چهار 
عنوان حمایتی دیگر اســت که به زودی در اختیار هنرمندان 

این حوزه قرار خواهد گرفت.
معاونت هنری ارشــاد همچنین از امضای تفاهم نامه های 
همکاری معاونت امور هنری با ادارات کل فرهنگ و ارشــاد 
اســامی استان ها، خبر داده و عنوان کرده که به دنبال این 
تفاهم نامه، حمایت از فعالیت های موســیقایی در استان ها 

گسترش می یابد.

تفاهم نامه های معاونت امور هنری با ادارات کل فرهنگ و 
ارشاد اسامی به منظور تمرکززدایی از فعالیت ها در تهران 
و نیــز توزیع عادلانه تر بودجه های فرهنگی و هنری منعقد 

شده است.
همچنین اعام شــده اســت که »در ماه هــای اخیر دفتر 
موســیقی با پرداخت 3200 میلیون ریال به شــعب مختلف 
انجمن موسیقی در اســتان ها از فعالیت های شعب انجمن 
موســیقی در استان ها حمایت کرد و با اجرای بندهای فوق، 

حمایت های دفتر موسیقی از فعالیت های موسیقی در استان 
ها در سال جاری به بیش از 10 میلیارد ریال می رسد.«

گفتگو با کارگردان فیلم سینمایی غیبت موجه؛

به دنبال هویت خود در جایی دیگر نگردیم!
فیلم ســینمایی غیبت موجه داستان راز آلود 
زنــی را روایت می کند کــه در جامعه امروز 
ایران در جســتجوی گمشــده اش است، اما 
در هر مقطع از این جســتجو با واقعیت هایی 
روبرو می شــود کــه در یافتن گمشــده اش 
مصمم تر می شــود. در نهایت در می یابد که 
غیبت گمشــده اش موجه است و حاصل این 
جســتجوها یافتن خودش بوده اســت. این 
فیلم به نوعی درباره دوســت داشتن و عشق 
ورزیدن به وطن با نگاهی نزدیک به عرفان 
و شعر منطق الطیر عطار نیشابوری است که 

داستانی عاشقانه دارد.
غیبت موجه جدیدترین اثر ســینمایی عباس 
رافعی کارگــردان بهت و فصل فراموشــی 
فریبا است که از بازیگران بسیار خوبی مانند 
ابوالفضل پورعرب برخوردار اســت و به نظر 
می رســد که یکی از فیلم های جالبی باشــد 
که به زودی و بعد از بازگشــایی سینماهای 
کشور شــاهد آن در پرده های سینما باشیم. 
این فیلم  با پشت سر گذاشتن بیش از نیمی 
از فیلمبرداری، در تهران ادامه دارد و بزودی 
پس از اتمام فیلمبرداری وارد فاز پس از تولید 

می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« کارگردان 

غیبت موجه درباره داســتان و مضمون فیلم 
جدیدش به سوالات تسنیم پاسخ گفت.

 آیا در فیلم غیبت موجه باز هم با یک 
فیلم زنانه و تلخ مواجهیم؟ 

فیلم زنانه بله امــا فیلم تلخ نه. غیبت موجه 
فیلم تلخی نیســت در این ایام که مشکات 
متعدد به ویژه ویروس کرونا کام مردم را تلخ 
کرده و این بی انصافی اســت که بخواهیم با 
ســاختن فیلمی تلخ، کام مخاطبان را تلخ تر 
کنیــم. همین ویروس کرونا بس اســت که 
این روزها را با غیبت ناموجه عزیزانمان،کام 
هموطنانمان را تلخ کرده است. غیبت موجه 
لحــن تلخی ندارد اما چــون واقعیت ها را در 
برابر چشم تماشــاگران به نمایش می گذارد، 

کمی آنها را هوشیار می سازد.
مضمون و درونمایه فیلم چیست؟

اگــر بخواهم در یک عبــارت یا جمله کوتاه 
بگویم: همدیگر و وطنمان را دوســت داشته 
باشــیم. اما معنای دوســت داشتن و عاشق 
بودن متفاوت اســت. فیلم به معنای درست 
عشق ورزیدن و دوست داشتن می پردازد که 
چگونه عشــقمان را حفظ و حراست کنیم تا 
تنهایمان نگذارد و غایب از نظر نشــود. چه 
بسا این عملکرد ما است که معشوق غیبتش 

موجه می شود.
قصه  از  اقتباســی  فیلمنامــه  آیــا 
سیمرغان اســت؟ آیا فیلم یک فیلم 

عرفانی است؟
نه به هیچ وجــه این فیلم در مورد آن عرفان 
مصطلحــی که مد نظر عموم مردم اســت، 
نیســت. می توان گفت که ایــن فیلم، فیلم 
عرفانی مرسوم عرفا نیست. فیلمی است که 
قصد دارد بگوید سیمرغ خود ماییم؛ به دنبال 
هویت خود در جایــی دیگر نگردیم. آن چه 

خود داریم از دیگران طلب نکنیم.
چرا اسم فیلم غیبت موجه است؟ آیا 
همچنان که شــنیدیم بخش هایی از 
فیلم در یک دبیرســتان و هنرستان 
دانش آموزی  فیلــم  یــک  می گذرد 

است؟
نه، فیلم، فیلم دانش آموزی نیســت. یا فیلم 
درباره یا برای کودکان و نوجوانان نیســت. 
کلمه غیبت یا غیبت موجه، مدرسه را به ذهن 
مخاطب متبادر می کند. اما فیلم غیبت موجه 
فیلم دانش آموزی یا اینکه فیلمی در ســن و 
سال دانش آموزان نیست. در زندگی همه ما 
عناصری غیبت دارند یا در دنیای پیرامون ما 
عناصری وجود ندارند که چه بســا ما متوجه 

غیبت آنها نشــده ایم. غیبت آنها موجه است 
چون ما نخواستیم آنها را داشته باشیم. وقتی 
که ما متوجه نداشــتن یا کمبود این عناصر 
نشویم، غیبت آنها موجه است. داستان غیبت 
موجه به نوعی اشاره ای به این مضمون دارد 
که مــا از فضای پیرامونــی خودمان که چه 
چیزهایی داریم و چه چیزهایی را از دســت 
می دهیم، غافلیــم. و همینطور اینکه غیبت 
چه کســانی، چه چیزهایــی و چه عناصری 
در پیرامــون ما ناموجه و غیبت چه عناصری 
موجه است. در این سفری که در خلقت انجام 
می دهیم چه ملزوماتی باید همراه ما باشــد و 
چه عناصر و ملزوماتی بی خود و ناموجه است.

آیا از ادبیات کهن در داســتان بهره 
برده اید؟

در زیر متن داســتان اشاره ای به عشق هایی 
که به قــول مولانا در پــی رنگی می گردند 

اشاره شده است.
عشــق هایی کز پی رنگی بود / عشــق نبود 

عاقبت ننگی بود
شاید در زیر متن داستان ناخودآگاه نیم نگاهی 
هم به داســتان کنیزک و مــرد زرگر مولانا 
داشته باشم که شاه بیت این داستان این است:

هرچه گویم عشــق را شرح و بیان / چون به 

عشق آیم خجل باشم از آن.
شــایان ذکر اســت در این فیلم بازیگرانی 
چون: ابوالفضــل پورعرب، میترا حجار، علی 
اوجــی، امیررضــا دلاوری، حســن زارعی، 
کرمی،  آیسان  میرزایی،  رضایی،زهرا  مسعود 
احمدرضــا اســعدی، مهری آل آقــا، احمد 
پورخوش، امیر شــریعت، حســام شــریفی، 
ســعید درآینده، مهدیه گلستانی، سعید گمار، 
یاسین کاته، اسماء حیدری، سامی سلیمانی، 
پیمان احمدزاده، فریدون روشنایی، ماه جبین 
حبیبی، پرستو رفیعی، مرضیه کوهی، پرهام 
نریمانی به ایفای نقش پرداختند. نویســنده 
غیبــت موجه منیــژه صالح پنــاه و مدیران 
تولید: سید مهدی نریمانی، سیداحمد رضایی 
هســتند. مدیــر برنامه ریزی و دســتیار اول 
فیلمبرداری:  مدیر  کارگردان: حمید شوریده، 
قیصری،  مهــدی  فیلمبردار:  براتی،  ســعید 
مدیر صدابــرداری: مهدی ابراهیم زاده، طراح 
صحنه: محمــد رضا میرزامحمــدی، طراح 
لباس: پردیس رافعی، طــراح گریم: مهرداد 
قلی پور، عکاس: ســارا ایوانــی، مدیر روابط 
عمومی و مشاور رسانه ای: میاد معتمدی فر، 
مدیر تدارکات: علی رستمی نیا، تهیه کننده و 

کارگردان عباس رافعی  هستند.

511/1آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه   آقای حســن نوری بموجب وکالتنامه شماره 1551۶  مورخ 1399/4/23 دفتر 148۶ تهران بوکالت 
از طرف ابوطالب صارمی بعنوان متصدی موقوفه حاج ســید محمود صارم درگزی باستناد 2 برگ فرم استشهادیه 
منضم به فرم تعهد جهت دریافت ســند مالکیت المثنی نوبت دوم و نوبت اول  به این اداره مراجعه و مدعی اســت 
که ســند مالکیت ششدانگ یک باب خانه  به شماره پاک 274۶- اصلی بخش یک مشهد که متعلق به نامبرده 
میباشد  به علت سهل انگاری  مفقود گردیده است. با بررسی دفتر اماک معلوم شد مالکیت نامبرده در ذیل شماره 
ثبت 1448 دفتر 14 صفحه 483  بنام آقا شیخ حسین عرفانی خانقاهی  ثبت و سند ششدانگ المثنی نوبت اول  به 
شماره چاپی  202071صادر گردیده است. سپس برابر سند قطعی 39575 و 3957۶ مورخ 1330/1/17 دفتر خانه 
شماره 4 مشــهد بنام آقایان محمد مهدی و محمود عرفانی خانقاهی بالمناصفه منتقل که نسبت به سهم محمود 
عرفانی خانقاهی سند جداگانه بشماره چاپی 1984۶2 ذیل ثبت 1448 دفتر 40 صفحه 139 صادر سپس ششدانگ 
برابر سند قطعی 15003 مورخ 1338/4/2 دفتر20 مشهد بنام حاج محمود صارمی درجزی منتقل که نامبرده ملک 
مورد تقاضا را برابر ســند وقفنامه 1955 مورخ 1344/11/25 دفترخانه ۶0 مشهد بنام موقوفه حاج محمود صارمی 
درجزی وقف موبدکرده که برابر سند 54492 مورخ 1355/7/1  دفتر 57 مشهد در اجاره آقای محمد تقی برادران 
مقیمی و آقای سید مهدی بلوریان بالمناصفه قرار گرفته است. دفتر اماک بیش از این حکایتی ندارد. لذا به استناد 
مــاده 120 اصاحی  قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می گردد هرکس نســبت به ملک مورد آگهی 
معامله ای انجام داده یا مدعی وجود ســند مالکیت نزد خود باشــد بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی 
اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است در 
صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه ســند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م.الف 142
محمد جواد غامی- رئیس اداره ثبت اسناد و اماک ناحیه یک مشهد مقدس

511/2آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه  آقای حســن نوری بموجب وکالتنامه شــماره 1551۶ مورخ 1399/4/23 دفتر 148۶ 
تهــران بوکالت از طــرف ابوطالب صارمی بعنوان متصدی موقوفه حاج ســید محمود صارم درگزی  
باســتناد 2 برگ فرم استشهادیه منضم به فرم تعهد جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به 
این اداره مراجعه نموده و مدعی است سند مالکیت  ششدانگ یک باب خانه به شماره پاک باقیمانده 
27۶1 -اصلی بخش یک مشــهد که متعلق به نامبرده میباشد  به علت سهل انگاری  مفقود گردیده 
است. با بررسی دفتر اماک معلوم شد مالکیت نامبرده در ذیل شماره ثبت 898 دفتر 8 صفحه 337  
بنام  آقای محمود صارمی  درجزی ثبت و سند به شماره چاپی 409507  صادر گردیده است. سپس 
برابر ســند وقفنامه 1955 مورخ 1344/11/25 دفتر خانه ۶0 مشهد بنام موقوفه حاج محمود صارمی 
درجزی وقف موبد شــده که برابر ســند 54492 مورخ 1355/7/1 دفتر 57 مشــهد در اجاره آقایان 
محمد تقی برادران مقیمی وسید مهدی بلوریان بالمناصفه قرار گرفته است. دفتر اماک بیش از این 
حکایتی ندارد. لذا به استناد ماده 120 اصاحی  قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می گردد 
هرکس نســبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود باشد 
بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا 
ســند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و 
یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م.الف141 
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511/3آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه  آقای حســن نوری بموجب وکالتنامه شــماره 1551۶ مــورخ 1399/4/23 دفتر 148۶ تهران 
بوکالت از طرف ابوطالب صارمی بعنوان متصدی موقوفه حاج  سید محمود صارم درگزی باستناد 2 برگ فرم 
استشــهادیه منضم به فرم تعهد جهت دریافت ســند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی 
اســت  ســند مالکیت ششدانگ یک باب خانه به شــماره پاک  باقیمانده 2747  - اصلی بخش یک مشهد 
که متعلق به نامبرده میباشــد  به علت سهل انگاری  مفقود گردیده است. با بررسی دفتر اماک ،  معلوم شد 
مالکیت نامبرده در ذیل شــماره 2315 دفتر 21 صفحه 25 بنام آقای محمود صارمی درجزی  ثبت و ســند به 
شماره چاپی 409508 صادر گردیده است. سپس برابر سند وقفنامه 1955 مورخ 1344/11/25 دفتر خانه ۶0 
مشــهد موقوفه حاج محمود صارمی درجزی وقف موبد شده که برابر سند 54492 مورخ 1355/7/1 دفتر 57 
مشــهد در اجاره ی آقای محمد تقی برادران مقیمی و آقای ســید مهدی بلوریان بالمناصفه قرار گرفته است. 
دفتر اماک بیش از این حکایتی ندارد. لذا به اســتناد ماده 120 اصاحی  قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی 
و متذکر می گردد هرکس نســبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود باشد بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا 
سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول 
اعتراض بدون ارائه ســند مالکیت یا سند معامله رسمی نســبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به 

متقاضی اقدام خواهد شد. م.الف 140
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نیازهای اولین برنامه عملیاتی میان مدت 
شهری  در قرن آینده 

سید مهدی سادات - فعال حوزه مدیریت شهری 
در آستانه شروع قرن جدیدی هستیم که سرعت تغییر 
و تحولات اجتماعــی، اقتصادی، فنّاوری و ارتباطات، 
پیچیدگی های حل مشکات کان شهرهای بزرگی 
مثل مشهد مقدس را به عنوان بزرگ ترین کان شهر 
مذهبــی دنیا و دومین کان شــهر ایــران به قدری 
زیاداست که روش های سنتی برنامه ریزی جایشان را 
به برنامه ریزی های  راهبردی استراتژیک و عملیاتی 
داده است ..مسلماً نگاه آسیب شناسانه به برنامه های 
عملیاتی گذشته شهرداری مشــهد، جهت اصاح و 

بهبود روش های برنامه ریزی شهری در آینده کمک خواهد کرد.
مهم ترین سند بالادستی محلی تدوین برنامه های عملیاتی گذشته و آینده 4 ساله مشهد، طرح 
جامع و تفصیلی شــهر مشــهد و مصوبه 2/33۶1/ش مورخ 83/10/21 است، اگر 4 سال پیش 
از صاحب نظری در حوزه مدیریت شــهری سؤال می شد، در برنامه عملیاتی میان مدت آتی چه 
پروژه ها و اقدامات روشــن عمرانی قراراست انجام شود، پاسخ قطعی نمی توانست بدهد. همین 
طوردرخصوص برنامه عملیاتی میان مدت 1401 -1404 هم شــاید نتوان با قطعیت نظری داد، 
بااینکه در طرح جامع شــهر مشهد، توسعه و اهداف چشــم اندازشهرمعلوم شده است ولی عدم 
وجود اطاعات و آمارهای جامع و به هنگام و دردســترس، ابهام در نحوه ارتباط اســناد برنامه 
هــای بلندمدت با برنامه های میان مدت اولین دلیل این عدم قطعیت دربرنامه ریزی های آینده 

شهری است.
تعییــن اولویت ها در ماموریت های ۶ گانه اجتماعی، زیســت محیطــی، حمل ونقل، خدمات 
وزیرســاخت، سیاسی واداری واقتصادی شهرمشهد نیاز به تدوین نظام جامع ارزیابی عملکردی 
دارد که با درک صحیح از مفاد طرح جامع، شاخص های ارزیابی عملکرد شهرداری را در دوبخش  
درون سازمانی )شهرداری( و برون سازمانی )شهر( دائما مورد ارزیابی قراردهد و با توجه به محدود 
بودن منابع، تحلیل های واقع بینانه ای را در اختیار تصمیم گیرندگان برنامه ریزی شهری قراردهد.
همه پروژه های شــهری چنانچه در زمان والویت بندی مناسب خود اجرا شوند، ارزشمند است 
ولی اجرای  پروژه های غیراولویت دار شــهری درشرایطی که شهرمشکات و مسائل مهم تری 
داشته باشــد، عاوه بربارمالی جاری هزینه های دیگری را نیز برای تکمیل ونگهداری آنها در 
آینده به شهر تحمیل خواهد کرد، عدم توازن بین هزینه، مطلوبیت با ثبات، درنظرگرفتن شرایط 
جاری وعدم توجه به ســناریوهای آینده، چالش بسیاراساسی دیگری نیز، درمسیر برنامه ریزی 

های شهری است.
مثال قابل لمس حجم عظیم ســرمایه گذاری پروژه های تجــاری ٫  اداری بود که دردو دهه 
گذشــته در شهر شروع شــد و امروزه به دلیل تغییرالگوهای خرید و راه انداخته شدن کسب و 

کارهای اینترنتی ودر نظر نگرفتن عرضه  و تقاضا  در آینده بااستفاده اند.
مسلما تکنیک های آینده نگاری، در تدوین برنامه ها و برخورد با سناریوهای مختلف باید استفاده 
شود، درشهرمشهد کان مسائل کالبدی  مثل بافت آبکوه، ترافیک خیابان پرستار، بافت حرعاملی، 
میدان شهدا، توســعه بافت اطراف حرم مطهر و... وجود دارد که حل این مسائل در برنامه های 
عملیاتی با نگاه برشاخص محور استراتژیک تعریفی ندارد وباید تلفیقی از برنامه ریزی های جامع، 
سیســتمی و راهبردی را برای در نظر گرفتن زمان، منابع مالی و روش اجرا در حل هرچه سریع 
تر آن ها تعریف کرد، یکی دیگر ازموضوعات مهم و البته کم رنگ در برنامه های عملیاتی توجه 
به برنامه ریزی در بعد درون سازمانی شهرداری مشهد است، درمان بیماری تورم سازمانی، پیاده 
سازی نظام درآمدی  پایدار و چابک سازی تشکیاتی، استانداردسازی بهره وری منابع سازمانی، 
خصوصی سازی، مشارکت در انجام وظایف غیرحاکمیتی و... هرکدام نیازمند تعریف پروژه های 

درون سازمانی است که دربرنامه های آتی شهرمشهد بایستی مورد توجه قرارگیرد.
برنامــه ریزی در خصوص مدیریت دارائی های فیزیکی شهرمشــهد، حفظ و نگهداری از آنها 
مساله بسیارمهم دیگری است که در برنامه های عملیاتی گذشته خدمت مستقلی برای آن تعریف  
مســتقلی نگردیده است. شناسنامه دارکردن دارائی های مشهود و نامشهود، اولین گام در جهت 
پیاده ســازی مجموعه ایزو 55000)ستاندارد بین المللی مدیریت دارایی های فیزیکی(  در سطح 

شهر مشهد است. 
عمده خدمت های تعریف شده با محوریت شهرسازی تدوین شده است درحالی که وظیفه اصلی 
شهرداری ها همان شهرداری است که در برنامه عملیاتی به آن نگاه مستقل و تخصصی درپروژه 
های تعریف نشده اســت، برنامه ریزی درخصوص اســتقرار مدیریت واحدشهری نیز موضوع 
بسیارمهمی است که در برنامه های عملیاتی توجه چندانی به آن نشده است، سالهاست شهرداری 
ها خا مدیریت واحدشــهری را به عنوان یکی از مشکات و موانع خود دراداره شهرعنوان می 

کنند ولی هیچ برنامه استراتژیک روشنی در اقدامات سالانه خود برای استقرارآن برنمی دارند.
خابسیارمهم دیگری که ازهم گسستگی برنامه های عملیاتی قبل و بعد دارند، مطالعات پروژه 
های اجرائی شهری است که بعضی از آن ها زمان کافی در فرصت کوتاه اجرای برنامه عملیاتی 
ندارند و تعجیل در انجام این مطالعات، گاهی موجب می شود تا مطالعات در طول برنامه عملیاتی 
ناقص وبدون مهندســی ارزش )مگا پروژه های برنامه عملیاتی( وهمچنین بدون  انجام تحلیل 
های فایده وهزینه فنی واقتصادی فاز صفر، یک و دو به فازسوم )اجرای پروژه( برود که مسلما 

هزینه اجرای این پروژه ها بالاتر از استاندارد مهندسی خواهدبود. 
موضوع بعدی وزن نابرابر خدمت ها، در برنامه عملیاتی شهرداری مشهد  وعدم ارتباط فرآیندی با 
حوزه تخصصی خدمت مربوطه است، عدم ارتباط اجزای برنامه وتداخل مفادبرنامه با شرح وظایف 
بخــش ها به عنوان مثال خدمت های با ماهیت عمرانی در تمامی ماموریت ها، که هرکدام به 
معاونتی تخصصی ســپرده شده اســت وجوددارد، حال آنکه اگر به انجام تخصصی خدمت ها 
قائل باشــیم، تمامی پروژه های  با ماهیت عمرانی پارک، خیابان، ســاختمان و... از مطالعات تا 
اجرا ونگهداری  بایســتی با نظارت مستقیم وغیرمســتقیم حوزه تخصصی عمرانی انجام شود. 
دربعضی از خدمت ها و پروژه ها  که چند ماموریتی وچند حوزه ای هستند نیزتعریف  ارتباط های 
فرآیندی استاندارد، درتعریف حوزه اصلی، نظارت های تخصصی حوزه های مربوطه وجودندارد. 
به عنوان مثال خدمت های  هوشمندسازی به سازمان فاوا تخصیص داده شده است، ولی مبانی  
هوشمندسازی خیلی از خدمات شهرداری،  مربوط به حوزه های تخصصی دیگراست و ابهاماتی 

درتعریف ارتباطات مربوطه وجوددارد.
موضوع دیگر مربوط به تعریف و کنترل شــاخص هــای برنامه عملیاتی ،تعریف مبانی و رصد 
به هنگام  شــاخص  های )کمی سالانه - عملیاتی - شــاخص پیامدی( در جهت اجرای برنامه 
عملیاتی اســت. ارائه دوره ای و به هنگام گزارش عملکردها، مقدارســنجش شاخص ها، تفریق 
بودجه)عملیاتی شدن بودجه، حسابداری عملیاتی( برای کنترل درصد پیشرفت برنامه عملیاتی، 
نکته بسیار مهمی است، به طور معمول انجام برنامه ریزی های میان مدت وکوتاه مدت فصلی 

واستمرار ندارد.
برنامه ریزی در یک ابرســازمان بایستی دائماً مورد نظارت قرار گیرد، همچنین ضرورت اصاح 
برنامه ها در شــرایط خاص اقتصادی، اجتماعی و... در دوره های کوتاه ضروری به نظر می رسد، 
ارتباط منسجم بین برنامه های کان و سیاست های کلی و بودجه وجود ندارد، سرازیرشدن منابع 

در بخش هایی که هیچ نسبتی با اولویت های شناخته شده در برنامه ندارد.
نکته مهم دیگر در برنامه ریزی و اجرای پروژه های شــهری، در سال های اخیر بسیار مهم است، 
خلق سازوکاری واقعی برای مشارکت، توجیه شهروندان، تشکل های فنی و مهندسی مردم نهاد، 
دانشــگاهیان و نخبگان شهری برای شناخت نیازهای شهر و همسوسازی محوریت اقدامات با 
برآیند خواست عمومی ومنطقی ایشان است، توجه به بسترهای اجتماعی  ضمانت حسن اجرای 

طرح های شهری است.
موضوع مهم دیگر اینرسی بالای سازمانی یا بروکراسی پیچیده ابرسازمانی شهرداری ها در فرآیند 
تدوین و اجرای  برنامه های عملیاتی میان مدت و کوتاه مدت اســت، به طورمعمول زمان اجرای 
برنامه های میان مدت در هر دوره مدیریت شهری سه سال است و در هرسال نیز حدود 5 ماه از 
سال صرف اخذ موافقت نامه ها و تأمین و تخصیص  فرآیند تشریفات انتخاب پیمانکاران ذی صاح 
می شود. این زمان در پروژه های عمرانی باعث هدر دادن وقت مناسب اجرای عملیات عمرانی، در 

فصول گرم سال و افزایش هزینه های  پروژه ها)متأثر ازتورم سالانه( می شود.
بدیهی اســت نقد و بررسی برنامه های عملیاتی کان شهری مثل مشهد، فراتر از این یادداشت 
کوتاه چند صدکلمه ای اســت و امید است مدیریت شهری آینده در شروع قرن نو نگرش جامع 

)منطقی، علمی و تجربی( نسبت به برنامه ریزی در حل مشکات  واقعی شهری داشته باشند.
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مدیرکل دفتر نوسازی و تحول سازمانی شهرداری مشهد از برگزاری سومین دوره پویش 
ملی شنبه های یادگیری در راستای بهره گیری از ظرفیت های موجود فضای مجازی و 
با هدف افزایش سطح مهارت ها و دانش سرمایه های انسانی شهرداری مشهد خبر داد.

به گزارش صبــج امروز، هدا پیروی با اعام این مطلب اظهــار کرد: طراحی و تولید 
محتوای دوره مذکور با استفاده از رویکرد میکرولرنینگ )آموزش های کوتاه مدت( انجام 
شــده است، به نحوی که تمامی سرمایه های انسانی می توانند از طریق سامانه جامع 
آموزش منابع انسانی)قسمت آموزش مجازی سامانه جام(، شبکه اجتماعی اینستاگرام 
به آدرس))shanbeheayadgiri_ mashhadmuni و آپارات با عنوان )شــنبه های 

یادگیری( محتوای مذکور را مشاهده کنند.
پیروی در خصوص تشریح قالب آموزشی سومین دوره آموزشی »شنبه های یادگیری با عنوان شادکامی و نشاط در زندگی« بیان 
کرد: دوره شادکامی و نشاط در زندگی طی بازه زمانی 15 آذر تا ۶ دی ماه جاری)1399( با حضور استاد مجرب در قالب آموزشی 
اینفوگرافی)با عنوان تفریح سالم در قرآن( و کلیپ های آموزشی)هشت کلیپ با عناوین قانون رهاسازی ذهن، هنر مثبت اندیشیدن، 
راز درمان بی قراری، قوانین تسلط بر ذهن، قوانین شادمانی قلب، قوانین رضایتمندی با حال خوب، جاده خوشبختی و 10 قانون 

شادکامی( برگزار می شود.

معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد گفت: با موافقت شورای شهر مبلغ 30 میلیارد 
ریال برای تقدیر از کادر درمانی مراکز درمانی ویژه کرونا اختصاص داده شد.

به گزارش صبح امروز، رضا خواجه نائینی در این خصوص افزود: هم زمان با ســالروز 
میاد حضرت زینب )س( و روز پرستار و در راستای قدردانی از تاش های کادر درمان 
مراکز درمانی ویژه کرونا که فداکارنه در حال خدمات رسانی به افراد مبتا به ویروس 

کرونا هستند پیشنهادی جهت تقدیر از این عزیزان در شورای شهر ارائه شد.
وی اضافه کرد: خوشــبختانه این پیشنهاد در جلسه علنی شورای شهر مشهد مطرح و 
با موافقت اعضای محترم شورا مبلغ سی میلیارد ریال برای تقدیر از کادر درمانی فعال 

مراکز درمانی ویژه کرونا اختصاص داده شد.
خواجه نائینی تصریح کرد: بر این اساس مبلغ 10 میلیون ریال به هر فرد از کادر بهداشتی و درمانی اختصاصی کرونا واقع درمحدوه 
شهر مشهد اهدا و به سایر افراد کادر بهداشتی و درمانی فعال در مبارزه با کرونا نیز مبلغ پنج میلیون ریال از سوی شهرداری مشهد 

اهدا خواهد شد.
معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد ادامه داد: همچنین با پیگیری های شهردار مشهد و موافقت شورای اسامی شهر، نیز مبلغ 

150میلیون ریال برای گرامیداشت یاد شهدای عرصه مقابله با کرونا به خانواده شهدای مدافع سامت این شهر اهدا خواهد شد.

سومین دوره پویش ملی شنبه های یادگیری شهرداری مشهد در حال برگزاری است اختصاص 30 میلیارد ریال برای تقدیر از کادر درمان مراکز مقابله با کرونا

طرح جامع سـوم مشـهد، 
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و  فـراز  همـه  بـا 
نشـیب های کـه برای 
کـرد،   طـی  تصویـب 
درنهایـت هم  ناقص و 
مصـوب  کامـل  هنـوز 
شـورای  اسـت،  نشـده 
عالی شهرسـازی در زمان 
اباغ بـرای تکمیل و رفع 
ازجملـه  آن  نواقـص 
پهنه هـای  و  ضوابـط 
امـا  داد،  مهلـت  مـاه  سـه  بلندمرتبه سـازی 
باگذشـت حـدود 4 سـال هنـوز هیـچ تصمیم 
قطعـی دراین بـاره گرفتـه نشـده اسـت. اداره 
کل راه و شهززسـازی مدعی شـده که ضوابط 
تصویـب شـده اسـت امـا رئیـس کمیسـیون 
شهرسـازی و معماری شـورای شـهر مشـهد 
معتقد اسـت آن چه اداره کل راه و شهرسـازی 
ادعـا مـی کند فقط در کمیسـیون ماده 5 فقط 
مـورد بحـث قرار گرفته و هنوز مصوب نشـده 
اسـت البتـه او معتقـد اسـت حتـی آن چـه به 
عنـوان پهنـه بلنـد مرتبه سـازی مـورد بحث 
قـرار گرفته ناقص اسـت. او هـم چنین مدعی 
شـده اسـت کـه میـل شـخصی برخـی افراد 
وجـود دارد کـه ضوابـط بلنـد مرتبـه سـازی 
بـرای مشـهد تصویـب نشـده اسـت و برخی 
افـراد تاکیـد دارند کـه بایـد بلندمرتبه ها روی 
زمین هـای دولتـی یـا آسـتان قـدس باشـد. 

گزارش صبح امروز دراین باره را می خوانید.
معاون  بزرگمهــر  بهاره   
معماری  و  شهرسازی 
و  راه  کل  اداره 
خراسان  شهرســازی 
رضوی درباره باتکلیف 
بلندمرتبه ســازی  بــودن 
می گویــد: ظرف مدت ســه ما پیشــنهاد ها 
مشاوران طرح های تفصیلی در سه قالب محور 
کانون و پهنه، به کمیسیون ماده پنج شورای 

عالی شهرسازی و معماری ایران ارائه شد و این 
کمیســیون نیــز پهنه هــای مجــاز بــرای 

بلندمرتبه سازی را تصویب کرد.
او ادامه می دهد: شهرداری مشهد به این دلیل 
این موضوع را مطرح نمی کند که کمیســیون 
ماده 5 به دلیل تبعات بلندمرتبه سازی پراکنده، 
صرفاً بلندمرتبه سازی در قالب پهنه را پذیرفت، 
به عبارتی مصوبه بلندمرتبه ســازی مصوب و 
اباغ شــده ولی تمام موارد مدنظر شهرداری 

مورد تصویب قرار نگرفته است.
بزرگمهر یادآور می شــود: متعاقباً ضابطه عام 
بلندمرتبه ســازی برای کل کشور نیز  در سال 
1398 در قالب طرح مطالعاتی مرکز تحقیقات 
با کارفرمایی وزارت راه و شهرسازی مصوب و 
به همه شهرداری ها اباغ شد و در حال حاضر  
عاوه بر مصوبات پهنه ها که خاص مشــهد 
اســت، احداث بلندمرتبه در چهارچوب مصوبه 

اباغی شورای عالی نیز امکان پذیر است. 
بزرگمهر تأکید می کند: مجوز بلندمرتبه سازی 
بسته به شرایط و موقعیت مکانی به پهنه های 
خاصی تعلق گرفته است،هم سرفصل های این 
مطالعات و موضوعــات منظری، موضوعات 
زیست محیطی، موضوعات مرتبط با ایمنی و 
امنیت، رعایت حرایم طبیعی و انسان ساخت، 
امکان استحصال زمین برای خدمات عمومی، 
امــکان کنترل ســایه اندازی، امــکان تأمین 

تأسیسات زیر بنایی و...است.
معاون شهرســازی و معمــاری اداره کل راه 
و شهرســازی خراســان رضوی درباره اینکه 
تاکنــون در این زمینه اقدام نشــده اســت، 
می گوید: کمیسیون ماده پنج صرفاً بلندمرتبه 
در پهنه را تصویب کرده اســت، یعنی صدور 
مجــوز بلندمرتبــه در تک پــاک در میانه 
بافت های مســکونی را مجاز ندانســته است  
بلکه رویکرد کمیسیون این است که صرفاً در 
اراضی که دارای قابلیت برنامه ریزی یکپارچه 
و تأمین زیرســاخت ها و خدمات و کنترل دید 

و منظر رادارند امکان صدور بلندمرتبه است.

او تصریــح می کنــد: تاریخ ارائــه مطالعات 
مشاورین به کمیسیون ماده پنج دقیقه سه روز 
قبل از اتمام ســه ماه بود، ولی همان طور که 
عرض کردم در تاریخ 2مرداد 1398 چهارچوب 
ضوابط عام بلندمرتبه ســازی تهیه شده توسط 
وزارت راه و شهرسازی نیز پس از تصویب در 
شورای عالی اباغ شد بنابراین تعیین تکلیف 
بلندمرتبه ســازی با رعایت و تحفظ نسبت به 
حقوق عامه انجام شده اســت. اخیراً در تاریخ 
21 مهر 1399 آسیب شناسی مصوبه سال 98 
شورای عالی نیز مجدداً در این شورا مطرح و 

اصاحیه ای برای آن صادرشده است.
بلندمرتبه سازی تقریباً ناگزیر است

به سراغ رئیس کمیسیون 
معماری  و  شهرسازی 
شهر  اسامی  شورای 
می رویــم،  مشــهد 
نیا  مهدی  محمدهادی 
دراین بــاره می گویــد: این 
وظیفه طرح جامع است، در طرح جامع مشهد 
پیش فرض این بوده کــه این موضوع تعیین 
تکلیف شود چون شهرها وقتی از یک مساحت 
و یک جمعیت بیشتر می شود بحث حداکثری 
استفاده از زمین یا همین بلندمرتبه سازی تقریباً 
ناگزیر است و میزان ساخت وساز و استفاده از 
زمین به حدی بالا می رود که خواه وناخواه شهر 

به سمت مرتفع سازی حرکت می کند. 
او ادامه می دهد: متأسفانه ازآنجایی که مشاور 
طرح جامع در سال 94 خلع می شود و مشاور 
جدیــدی هم انتخاب نمی شــود  این طرح با 
همان نواقص برای تصویب به شــورای عالی 
می رود و ارســال 95 که شــورای عالی طرح 
را بررســی می کنــد، در اباغیــه مصوب در 
95/9/23 دربند چهار این اباغیه به صراحت 
اعام می کند که یکــی از نقایص این طرح 
بلندمرتبه ســازی است و باید ظرف 3ماه اداره 
کل راه و شهرســازی اســتان نسبت به رفع 
این نقص اقــدام کند و از ســال 95 تا الآن 

متأســفانه هیچ اقدام و یا ضوابط مشــخصی 
برای تعیین تکلیف بلندمرتبه سازی در مشهد 
اتفاق نیفتاده و باوجوداینکه شــورای شــهر 
بارها و بارها به درخواســت استانداری و اداره 
کل راه و شهرسازی پیگیر تصویب این طرح 
بوده ولی هنوز سندی مدون، دال بر ضوابط و 

بلندمرتبه سازی در مشهد نداریم.
پهنه های بلندمرتبه سازی تصویب نشده 

است
رئیــس کمیســیون شهرســازی  و معماری 
شورای اسامی شهر مشهد در مورد آنچه در 
کمیســیون ماده پنج شورای عالی شهرسازی 
و معماری ایران به تصویب رســیده اســت، 
اظهار می کند: در این مصوبه صرفاً بخشی از 
پهنه ها بحث شــده است درحالی که در بحث 
بلندمرتبه سازی سه چیز باید بحث و تصویب 
شــود، یکی  پهنه های بلندمرتبه سازی است 
دومی محورهای  بلندمرتبه ســازی و سومی 
نقاط یــا المان هایــی به عنــوان پاک های 
بلندمرتبه ســازی است، در کمسیون ماده پنج  
فقط در مورد پهنه ها بحث و مذاکره شده است 
ولی مصوب نشــده است. دوستانی که ادعای 
مصوب شــدن رادارند لطفاً شماره مصوبه را 
در اختیار ما قرار دهند و نقشــه مصوبه را هم 
در اختیــار عموم بگذارند ما در این زمینه خلأ 
داریم، از ســال 95 به بعد  سندی که به این 

اقدام نظم بدهد نداشتیم.
میل شخصی دلیل تصویب نشدن ضوابط 

بلندمرتبه سازی
مهدی نیا در پاسخ  به این سؤال »چرا این کار 
انجام نمی شود مشکل آن چیست؟«  می گوید: 
دراین بین افرادی هســتند که به نظرمی رسد 
طبق میل شخصی بلندمرتبه سازی را دوست 
ندارند کاری برای ثبت و مصوب شــدن این 
کار انجام نمی دهند به نظر من این تصمیمات 
در کان شــهر نباید به عاقه شخص باشد و 
این ها باید در منظر متخصصان به آنچه به نفع 
شهر است به تصویب برسد، در کان شهرها 

به خاطر جلوگیــری از تخریــب زمین های 
کشــاورزی در اطراف شــهر بــه این نتیجه 
می رسند که ارتفاع ســاختمان داخل شهر را 

ببرند بالاتر تا از زمین بهینه استفاده شود.
او بابیان این کــه متخصصان و مراجع قانونی 
باید به این سمت بروند و نباید این مسائل بسته 
به عاقه شــخص باشد، تأکید می کند: چون 
این افراد اختیار قانونی هم دارند به بهانه های 
مختلف این موضوع مهم را به تعویق می اندازند 
و این باعث می شــود تا آدم هایی که به دنبال 
تخلف هستند به راحتی از این فشار اقتصادی 
و تأمین مسکن سوءاستفاده کنند و به تخلف 
خودشان در ساخت بلندمرتبه سازی ادامه بدهند 
چون فشار هست و ضابطه ای هم وجود ندارد 
به همین دلیل تخلف اتفاق می افتد،همان طور 
بلندمرتبه ســازی های  ســاخت  شــاهد  که 

غیرقانونی به بدترین شکل هستیم. 
چرا باید بلندمرتبه ها روی زمین های 

دولتی یا آستان قدس باشد؟
رئیــس کمیســیون شهرســازی  و معماری 
شــورای اسامی شــهر مشــهد یادآور شد: 
مردم  آسایش  بی ضابطه  بلندمرتبه سازی های 
را برهم زده اســت عاوه بر این سایه اندازی 
بــرای اماک مجاور هم دارد چون ضابطه ای 
برای آن ها رعایت نشــده است، ما باید قبل از 
فشارهای جریان بازار و جریان توسعه، خودمان 
این پهنه ها را مشخص کنیم تبعات و حداقل 
استاندارد مساحت را در نظر بگیریم و بعدازاین 
تبعات کم کنیم  نه اینکه شخصی برخورد کنیم 
و بنا بر عاقه تصمیم بگیریم یا این که اعام 
کنیم باید بلندمرتبه ها روی زمین های دولتی یا 
آستان قدس باشد، این باعث ایجاد زمینه برای 
متخلفان می شود و کاری پیش نمی برد.ببینید 
چه کسانی و سازمان هایی نمی گذارند این کار 
انجام شــود؟ چرا باید پهنه ها روی زمین های 
دولتی ولــی روی زمین های دیگر در شــهر 
بلندمرتبه سازی تعریف نشود؟ جواب این سؤال 

را شما پیدا کنید.

فوتی های تصادفات درون شهری در مشهد ۵۵ درصد کاهش یافته است
معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد گفت: 
تعــداد فوتی های تصادفات درون شــهری و عابران پیاده در 
شهر مشهد طی سالهای 84 تا 98 به میزان حدود 55 درصد 

کاهش داشته است.
به گزارش صبــح امروز خلیل الله کاظمی روز گذشــته  در 
نشســت خبری در جمع خبرنگاران با بیان این مطلب افزود: 
بررسی های انجام شده نشان می دهد که طی 15 سال گذشته 
در حالی که تعداد خودروهای در حال تردد در شــهر مشهد 
از 200 هــزار به 980 هزار خودرو افزایش یافته اســت تعداد 
فوت شدگان  تصادفات از 484 به 224 نفر کاهش یافته است.
وی اضافه کرد: تعــداد فوتی ها و مصدومان تصادفات درون 
شــهری هر سال روند کاهشی داشته است به طوری که این 
میزان از 241 نفر در ســال 97 به 224 نفر رســیده است و  
تعداد مجروحان نیز از 28 هــزار نفر به 2۶ هزار نفر کاهش 

یافته است.
معــاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشــهد 
گفت: 131 نفر از فوت شدگان تصادفات درون شهری مشهد 
طی پارســال عابران پیاده بوده اند که 80 درصد این فوتی ها 
در تقاطع ها رخ داده اســت.کاظمی با اشــاره به رضایت 90 
درصــدی از پروژهای حق تقدم عابر پیاده در مشــهد گفت: 
اجرا و بهسازی معابر تردد و خطوط عابر پیاده، طراحی و رنگ 
کــردن خطوط عابر پیاده و  نصب کفپوش  از جمله اقدامات 

انجام شده در این زمینه به شمار می رود.
توجه به حمل و نقل پاک برای کاهش آلودگی هوای 

مشهد  

معاون عمران، حمل  و نقل و ترافیک شــهرداری مشهد در 
ادامه با اشــاره به این که حمل و نقــل برقی برای کاهش 
آلودگی هوا جزء اولویت های شــهرداری مشهد است گفت: 
دولت قرار بــود 142 هزار دلار برای راه اندازی اتوبوس های 
برقی اختصاص دهد و بر این اســاس طبق مصوبه شورا  با 
شرکت »مپنا« برای خریداری 500 دستگاه اتوبوس قرارداد 

منعقد شده است.
کاظمی افزود: در این راستا برقی سازی خط سه قطارشهری، 
بومی سازی اتوبوس های برقی، برقی کردن تاکسی ها و موتور 

سیکلت ها هم در دست اقدام است.
وی اضافه کرد: هم اکنون بیش از 500 هزار موتورســیکلت 
در شهر مشهد تردد دارند که برای برقی کردن آنها طرحهایی 
در دست اقدام است به طور مثال با تایید شورای شهر بناست 
تسهیات چهار درصد برای برقی کردن پیکهای موتوری به 

راکبان آنها در مشهد اختصاص یابد.
معاون عمران، حمل  و نقل و ترافیک شهرداری مشهد از برقی 
شدن 170 مینی بوس و 30 دستگاه اتوبوس خبر داد و گفت: 

قرارداد 200 دستگاه دیگر نیز منعقد شده است.
کاظمی با اشــاره به اقدامات انجام شــده در راستای کاهش 
ترافیک در این کانشــهر افزود: پیش از این در مشهد تنها 
رینگ 100 متری یا شهید کانتری را برای کاهش ترافیک 
شــهر در اختیار داشــتیم که برای رفع این مشکل 9 تقاطع 
برای تکمیل رینگ حمل و نقل پیش بینی شــده اســت که 
چهار تقاطع شــامل دوربرگردان و زیر گذر طی سال گذشته 

به بهره برداری رسیده است و پنج مورد نیز در حال اجراست.

وی ادامه داد: در سال 97 اولویت بر اصاحات هندسی سطح 
شهر مشهد گذاشته شد به طوری که در ۶0 نقطه شهر مانند 
سه راه خیام، بولوار شهید منتظری، بولوار کانتری و نرسیده 
به میدان جهاد اصاحات هندســی انجام شــد و این اقدام 

ترافیک را در بسیاری از نقاط کاهش داد.
او اضافــه کرد: عاوه بر توجه به پروژه های عمرانی به پیاده 
محوری و تکمیل مسیر دوچرخه نیز توجه شد به طوری که 
اگر 50 کیلومتر دیگر به خطوط دوچرخه ســواری در مشهد 
افزوده شود اهداف پیش بینی شده در این راستا محقق خواهد 

شد.
معاون عمران، حمل  و نقل و ترافیک شــهرداری مشهد در 
ادامه با اشــاره به تعیین روز شــمار برای پروژه های شهری 
گفت: کدام مجموعه شــهری در شرایط خاص کنونی برای 
پروژه هایش روزشمار روشــن می کند؟ این اقدام کار سختی 
است اما شهرداری برای اجرای به موقع پروژه هایش این اقدام 

را در حال اجرا دارد.
کاظمی افزود: اگرچه  اجرای برخی از پروژه های شهر مشهد 
به علت تحریم و نرسیدن به موقع دستگاه ها با تاخیر مواجه 
شده است اما در اعام تاخیرها با مردم صادق بوده ایم و از آنها 

عذرخواهی کرده ایم.
وی اضافه کرد: در برخی از پروژه ها همکاران من سه شیفت 
و به صورت شــبانه روز کار می کنند تا شــهروندان کمترین 

دلخوری نداشته باشند.
معــاون عمران، حمل  و نقل و ترافیک شــهرداری مشــهد 
بهرهبرداری از مرحله یک تقاطع آزادگان تا پایان امســال، 

بهره برداری تقاط غیر همسطح مصلی تا خردادماه سال آینده، 
بهره  برداری از اردوگاه معتادان متجاهر تا یک ماه آینده، بهره 
برداری از پارکینک آزادی تا 22 بهمن امســال، بازگشــایی 
انتهای بلوار خاقانی به نماز، بازگشایی جاده های محمدآباد و 
حسن آباد ،تکمیل هشت هکتار از پارک چهل بازه را از دیگر 
طرحهای اجرا شده و در حال اجرای شهرداری مشهد برشمرد.

کاظمی از اجرای عملیات بازگشــایی 24 کیلومتر مســیر در 
مشــهد با اعتبار 525 میلیارد تومان طــی بازه زمانی تعیین 
شده خبر داد و با اشاره به رفع مشکات آبگرفتگی در مشهد 
همزمان با بارندگی ها گفت: پیش از این در 293 نقطه مشهد 
مشکل آبگرفتگی داشــتیم که تاکنون این مشکل در 213 
نقطه حل شــده است و اجرای این پروژه ها در مناطقی مانند 

کوهسنگی و کاهدوز بی نظیر بوده است.
وی با اشــاره به پروژه های انجام شده در حاشیه شهر مشهد 
گفــت: 99 درصد از یک میلیــون و 300 هزار مترمربع معبر 
خاکی مشهد در حاشیه این شهر  واقع شده است که پارسال 
350 هزار متر مربع از آن آسفالت شد و امسال نیز 400 هزار 

متر مربع در حال اجراست. 
او جداره ســازی و ایجاد فضای سبز در کال اسماعیل آباد با 
هدف پیشگیری از آسیب های ســیاب، احداث پارک پنج 
هکتاری در شــهرک شــهید باهنر، اجرای خط چهار قطار 
شهری که با گذر از حرم مطهر به شهرک شهید باهنر می رسد 
و تعیین سرخط های مینی بوس برای تردد شهروندان ساکن 
در حاشیه شهر را از جمله اقدامات انجام شده و یا در حال اجرا 

در این راستا عنوان کرد. 

4 سال گذشت اما ضوابط بلند مرتبه سازی در طرح جامع مشهد کامل نشد

بلند مرتبه سازی در مشهد قربانی میل شخصی 
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 محرومیت مربی مس رفسنجان تا اطلاع ثانوی
کمیته انضباطی از محرومیت مربی تیم مس رفسنجان تا اطاع ثانوی خبر داد.

به گزارش  »ورزش سه«، به نقل از سایت رسمی فدراسیون، علیرضا طوفانیان، مربی تیم فوتبال 
مس رفسنجان به دلیل حمله به سوی داور و بد رفتاری در قبال مقام رسمی مسابقه پس از پایان 
دیدار تیم های مس رفسنجان و سپاهان اصفهان با صدور دستور موقت کمیته انضباطی تا اطاع 

ثانوی از همراهی تیم خود محروم شد.
گفتنی اســت دیدار مس و سپاهان در شــرایطی با نتیجه 2 بر 1 خاتمه یافت که شاهد جنجال 
زیــادی طی نیمه اول این مســابقه بودیم و نزدیک بــه ۶ ، 7 دقیقه بازی پس از گل دوم مس 

رفسنجان که مردود اعام شد، متوقف شده بود.

دیدار پرسپولیس  - ذوب آهن برگزار می شود 
بر اســاس اعام یکی از مدیران ســازمان لیگ دیدار معوقه پرســپولیس - ذوب آهن برگزار 

خواهد شد. 
به گزارش »ورزش ســه«، این دیدار با نظر سازمان لیگ لغو شد. از اینرو پرونده ای برای عدم 
برگزاری این دیدار تهیه و به کمیته انضباطی ارســال نشــده است. البته ممکن است تیم ذوب 
آهن به دلیل عدم رعایت پروتکل های بهداشــتی و ابتای بازیکنانش به کرونا و در نهایت لغو 

دیدار با پرسپولیس جریمه شود. 
هنوز در آیین نامه انضباطی فدراسیون فوتبال برای برخورد با چنین تیم هایی ماده قانونی پیش 
بینی نشده است. به نظر می رسد باشگاه پرسپولیس در این باره با سازمان لیگ نامه نگاری کرده 
اســت و حتی خواستار این شده نتیجه بازی 3-0 به سود تیم پرسپولیس اعام شود. یحیی گل 
محمدی نیز به این موضوع انتقاد داشــت و اذعان کرد برخی تیم ها عامدانه بازی های خود را 
در لیگ برتر لغو می کنند و برخی تیم ها هم به بازیکن و مربی کرونایی خود میدان می دهند!
به هر صورت یکی از مدیران ســازمان لیگ در گفتگو با خبرنگار ما تاکید کرد دیدار پرسپولیس  

ذوب آهن برگزار خواهد شد.

فرار تیم شمسایی از باخت در دقیقه پایانی
تیم فوتسال گیتی پسند در هفته دوم لیگ برتر فوتسال مقابل فردوس مشهد با نتیجه تساوی 

متوقف شد.
به گزارش »ورزش ســه« و به نقل از مهر، در آخرین بازی هفته دوم لیگ برتر فوتســال که 
امروز ســه شنبه برگزار شد، تیم گیتی پســند در اصفهان به مصاف فردوس قم رفت که این 

بازی با نتیجه تساوی 3 - 3 به پایان رسید.
گیتی پسند با هدایت وحید شمسایی و بازیکنان ملی پوش مدعی کسب عنوان قهرمانی است. 
این تیم در بازی امروز دو بار از تیم کم نام و نشان فردوس عقب افتاد و در یک دقیقه پایانی 

با »پاور پلی« )بازی پنج نفره( موفق شد گل تساوی را به ثمر برساند.
گیتی پسند که در هفته نخســت تیم شهید منصوری را شکست داده بود، با تساوی امروز 4 

امتیازی شد.
در این هفته تیم های مدعی مس، سن ایچ و فرش آرا برابر حریفان خود پیروز شدند و شهید 
منصوری قرچک دومین باخت خود را تجربه کرد. همچنین تســاوی پرگل شــهروند ساری 

مقابل مقاومت البرز از دیگر نتایج قابل توجه بود.

 اعلام آمادگی جادوگر برای چالش بزرگ 

علی کریمی: ریاست فدراسیون فوتبال؟ من آماده ام
اســطوره فوتبال ایران از اعام آمادگی خود در صورت 
فراهم بودن شرایط برای حضور در انتخابات فدراسیون 

فوتبال ایران خبر داد.
به گزارش »ورزش ســه«، در شرایطی که قرار بود سال 
گذشته انتخابات فدراسیون فوتبال ایران در زمان ریاست 
مهدی تاج برگزار شــود، این موضوع به دلیل اشکالات 
در اساسنامه منتفی شد تا در حال حاضر حیدر بهاروند به 
عنوان سرپرســت طی ماه های اخیر فدراسیون فوتبال را 
اداره کند و محمد نبی نیز در سمت دبیرکل، بعد از جدایی 
از جمع مدیران پرســپولیس، کار را در این بخش دنبال 
کند.اکنون اما قرار اســت طبق اعام جدید و بر اساس 
مصوبه روز 17 آذر ماه هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال و 
مطابق با ماده 27 اساسنامه، مجمع عمومی برای انتخاب 
پست های هیئت رئیسه روز یکشــنبه 10 اسفند ماه در 
تهران برگزار خواهد شد.انتخاباتی که برخاف دوره های 
قبل و طبق اساسنامه اصاح شده، این اجازه را به دیگر 
اهالی فوتبــال نیز خواهد داد تا به عنــوان نامزد در آن 
شرکت کرده و شــانس خود را برای ریاست فدراسیون 
یا مدیریت در دیگر بخش ها امتحان کنند. در این میان 
امــا اتفاق جالب توجه می تواند حضــور علی کریمی در 
انتخابات فدراســیون فوتبال تلقی شود.اسطوره فوتبال 
ایران که سابقه سال ها حضور در عرصه ملی را در کارنامه 

دارد، در آخرین گفتگویی که داشته، از عاقه خود برای 
حضور در انتخابات فدراســیون فوتبال پرده برداشت. در 
بخشی از ویژه برنامه مربوط به فینال لیگ قهرمانان آسیا، 
خداداد عزیزی از علی کریمی در خصوص اینکه آیا حاضر 
است در انتخابات آتی فدراسیون فوتبال حضور یابد سوال 
می کند که با پاســخ صریح او و اعام آمادگی اش برای 
این چالش مواجه می شود.علی کریمی در ابتدا با توصیف 
شرایط کنونی فوتبال ایران که درگیر بحث خصوصی و 
دولتی و مشکات مربوط به آن است، از فدراسیون نشینان 
درخواست می کند که توجه لازم نسبت به افراد عاقمند 
به ورود به فوتبال را داشته باشند: امیدوارم فدراسیونی سر 
کار بیایــد که از بخش خصوصی حمایت کند تا آنها نیز 
ترغیب به مشارکت در فوتبال شوند. مگر غیر از این است 
که فوتبال باید طبق قوانین مجلس از سوی ارگان های 
دولتی حمایت نشــود؟ پس در این شرایط امکانی برای 
بخش خصوصی فراهم شود تا انگیزه صورت گیرد و آنها 
وارد این چرخه شوند و برخاف گذشته با اقدامات منفی 
و بازدارنده آنها را دلزده نکــرد. فوتبال ایران نمونه های 
بی شــماری دارد که بخش خصوصی به آن ورود کرده 
اما بعد از مدتی با توجه به اقداماتی که علیه آنها صورت 
گرفته دلزده شده و کار را رها کرده اند. از اقدامات کوچک 
تا بزرگ که به طور مثال می گویم حتی در بحث مربوط 

به جرایم نیز فدراسیون بیشترین جرایم در اتفاق مشترک 
را برای تیم هایی که توســط بخــش خصوصی فعالیت 
می کنند در نظر می گیرد و تصور می کنند چون این بخش 
خصوصی و شــاید پولدار است باید رس آنها را کشید!در 
این لحظه خداداد عزیزی خطاب به علی کریمی سوالی 
جالب مطرح کرد و گفت شما معتقد هستید که فدراسیون 
کارآمدی نداریم، اگر پیشنهاد ریاست فدراسیون را دریافت 
کنیــد آن را قبول می کنید؟ پاســخ علی کریمی به این 
موضوع شاید یک اتفاق بزرگ را طی ماه های آتی در پی 
داشته باشد: شرایط باید مهیا شود. طبق آیین نامه جدید 
خیلی ها می توانند شرکت کنند. ولی تا جایی که پی بردم 
به این شــکل است که فقط ما می توانیم شرکت کنیم و 
هنوز خیلی کار دارد. تمام هیات های اســتان ها در زمان 
فدراسیون قبلی انتخاب شدند. من اگر شخصا انتخابات 
آزاد باشد بدم نمی آید شرکت کنم. من می آیم و چند نفر 
دیگر هم بیایند. کسانی که واجد شرایط رای دادن هستند 
به کســانی که شایستگی دارند رای بدهند. فوتبال ما در 
شرایط ورشکستگی است و باید کمک شود تا مشکات 
حداقل و کمتر شود.با این پاسخ علی کریمی به پیشنهاد 
جالب حضــور در انتخابات فدراســیون فوتبال می توان 
پیش بینی یک اتفاق جالب را تا زمان انتخابات 10 اسفند 
ماه داشــت. جایی که قطعا برخاف دوره های قبلی که 

خیلی از ورزشکاران و خصوصا فوتبالیست ها مورد اعتماد 
اهالی ورزش به دلیل قوانین اساسنامه قادر به حضور در 
آن نبودند، فرصت بزرگی را به دست بیاورند و یک رقابت 
جذاب را شــکل دهند.شاید یک اتفاق هیجان انگیز هم 
در ایــن میان حضور علی دایی در این انتخابات باشــد. 
دیگر اســطوره ای که همواره مواضع مخالف فدراسیون 
نشینان داشته و بارها عنوان شده که توانایی اداره و حتی 
دستیابی به کرسی های آسیایی و جهانی را نیز داراست. 
باید دید تا روز ثبت نام برای حضور در ســمت ریاســت 
فدراســیون فوتبال چه مدعیانی از جمع فوتبالیست های 
صاحبنام به این چالش ورود خواهند کرد و در رقابت تازه 
و جذابی برای دستیابی به صندلی سئول تاش خواهند 
کرد. آخرین مرد فوتبالیســتی که توانسته بود به صندلی 
مدیریت فدراســیون فوتبال دســت یابد، محمد دادکان 
بود. بازیکن سابق تیم ملی و پرسپولیس که تیم ملی در 
زمان او به جام جهانی آلمان نیز راه یافته بود و در بحث 
درآمدزایی و جذب اسپانسر و البته ساخت کمپ های تیم 
ملی اقدامات جالب و قابل تاملی را صورت داده بود.علی 
کریمی آمادگی خود را به عنوان اولین فرد فوتبالیســت 
برای این انتخابات اعام کرد. به نظرتان او و شاید دیگر 
فوتبالیست های واجد شرایط شانس و توانایی دستیابی به 

صندلی مدیریت فوتبال ایران را خواهند داشت؟
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علی ربیعی مسئله FATF و مشکل خرید واکسن کرونا را 
تایید کرد

ربیعـی دربـاره اظهارات اخیـر علی مطهری درباره خرید واکسـن 
کرونـا و ارتبـاط آن بـا FATF نیـز گفـت: در مورد واکسـن قباً 
همـکاران مـن در وزارت بهداشـت توضیحـات مفصلـی ارائـه 
 FATF دادنـد، در مـورد انتقال پـول بنابر قوانین تحریـم و قواعد
چندیـن مرحلـه انتقـال پـول با مشـکل مواجه شـد و بـا موانعی 
رو بـه رو بودیـم. بـه طـور کلی نپیوسـتن به FATF آثـار خود را 
نشـان خواهـد داد قبـا نیـز دولت دیدگاه خـود را در ایـن زمینه 

بود. کـرده  اعام 

عباس عبدی: بعید است که مذاکرات جدی در این دولت 
انجام شود

عبـاس عبـدی، تحلیـل گـر سیاسـی اصـاح طلـب با اشـاره به 
تناقضـات موجـود در برخـی از اظهـارات به فراز مـی گوید:»این 
گونـه ادبیـات سیاسـی در ایـران رایـج اسـت کـه همـه خوبـی 
هـای عالـم را در مقـام کام بـا هـم جمـع مـی تـوان کـرد، اما 
درمقـام عمل معمـولا بدترین ها بدسـت خواهد آمـد. بیان های 
یکسـویه و بـدون پرسشـگری اجـازه نمـی دهـد کـه تعارضـات 
را نشـان دهـد.« درحالـی کـه  و کاسـتی هـای سـخن خـود 
رسـانه های نزدیـک بـه دولـت بخش هـای مربـوط بـه »رفـع 
تحریم هـا« را از سـخنرانی رهبـری برجسـته کردنـد، روزنامـه 
وطن امـروز کـه از رسـانه های اصولگرایان اسـت، روز شـنبه 29 
آذر در گزارشـی بـه ایـن موضـوع واکنـش نشـان داد و اقـدام 
ایـن رسـانه ها را »غیـر حرفـه ای« خوانـد و از ایـن رسـانه ها به 
عنـوان »مـزدوران حق التحریـف« یـاد کـرد. اما آیا این سـخنان 
و اظهـارات مـی توانـد در عمـل هـم تاثیرگـذار باشـد یـا ماننـد 
سـال 92 تنهـا شـاهد نوعـی موضع گیـری تقابلـی در حد حرف 
و شـعار هسـتیم. عبـدی معتقـد اسـت کـه »لزومـا قرار نیسـت 
ایـن تناقضـات عملـی شـود« و احتمـال مـی دهد کـه در عمل 
مذاکـره انجـام شـود. البتـه ایـن تحلیل گـر سیاسـی اضافه می 
کند:»البتـه بعید اسـت کـه مذاکرات جـدی در این دولـت انجام 

شود.«

کیهان: دست کم 95 درصد مردم ایران، در اینکه آمریکا 
دشمن ماست، تردیدی ندارند

کیهـان نوشـت: آمریـکا دشـمن قطعـی ایران اسـت و عـدم راه 
دادن بـه دشـمن در محیـط ملی یـک اصل موضوعه اسـت. اگر 
همیـن امـروز نظرسـنجی شـود، دسـتکم 95 درصد شـهروندان 
ایرانـی، در اینکـه آمریـکا دشـمن اسـت و نباید تسـلیم آن شـد، 
تردیـدی ندارنـد و ایـن یـک مسـئله بسـیار مهم اسـت کـه باید 
قـدر آن دانسـته شـود چـرا کـه خـود ایـن »اتفاق نظـر ملـی«، 
منشـأ قـدرت ایـران در برابـر غـرب اسـت و مهم تریـن سـاح 

بازدارنـده مـا در برابـر آمریـکا. در اینجا به هیچ وجـه، دوصدایی 
و تجویـز آن جایـز نیسـت و نمی تـوان آن را پذیرفـت. ایـن یک 
بخـش ماجراسـت و آن وحـدت حـول محـور موضـوع اسـت. 
یـک بخـش دیگـر ماجـرا، محوریـت »فصل الخطـاب« اسـت 
کـه بتوانـد در شـرایط مختلـف و دگرگونی هـا، راه را نشـان دهد 
و از دسته دسـته شـدن مـردم کـه بـه تعبیـر قرآن سـبب فشـل 
شـدن آنـان می شـود، جلوگیری کنـد. این فصل الخطـاب، »ولی 
فقیـه« اسـت که جنبه مشـروعیت الهی آن برای شـیعیان معلوم 
اسـت و شـهادت جمـع کثیـری از فقهـای امین بـر صاحیت و 
توانمنـدی او، حجـت را تمـام کـرده اسـت. عاوه بـر آن چنیـن 
صاحیتـی طـی حدود ۶0 سـال - از 1341 تـا 1398- به تجربه 

درآمـده و عینی شـده اسـت.

ذوالنوری: سرنخ هایی از ترور شهید فخری زاده به دست آمده
و سیاسـت خارجـی مجلـس  ملـی  امنیـت  رییـس کمیسـیون 
شـورای اسـامی از شناسـایی سـرنخ های ترور شـهید محسـن 
فخـری زاده توسـط نیروهـای امنیتـی کشـور خبـر داد. مجتبـی 
ذوالنوری با اشـاره به نشسـت کمیسـیون امنیت ملی و سیاسـت 
خارجـی مجلـس بـا وزیر اطاعـات و معاونـان وزیر اظهـار کرد: 
ابعـاد مختلف ماموریتی وزارت اطاعات را در جلسـه ای در محل 
وزارتخانـه بررسـی کردیم. ابعـاد ماموریتی و اقدامـات خوبی که 
دسـتگاه های امنیتـی مـا انجـام داده مـورد بحث و بررسـی قرار 
گرفـت، ایـن اقدامـات نشـان می دهـد کـه دسـتگاه امنیتـی- 
اطاعاتـی مـا توانمنـدی بالایی دارنـد. رییس کمیسـیون امنیت 
ملی و سیاسـت خارجی مجلس شـورای اسـامی افزود: در کنار 
ایـن موضوعـات ابعـاد مختلف موضوع ترور و شـهادت محسـن 
فخری زاده بررسـی شـد، نیروهای امنیتی در شناسـایی سـرنخ ها 
کارهـای خـوب و موثـری انجـام دادند و بـه نتایج خوبی دسـت 
بـا  مـا  اطاعاتـی  جامعـه  کـرد:  تصریـح  ذوالنـوری  یافته انـد. 
انگیـزه، انسـجام و هم افزایـی موضـوع ترور شـهید فخـری زاده 
را پیگیـری می کننـد ولـی با توجـه به اینکـه این پرونـده جاری 
اسـت، دسـتگاه امنیتـی- اطاعاتـی دربـاره سـرنخ ها و افـرادی 
کـه شناسـایی شـدند در صورت تشـخیص توضیحاتـی را اعام 

کرد. خواهنـد 

ربیعی: یکی از آقایان گفته ردیف سند ۲۰3۰ را از بودجه 
حذف می کنیم؛ این ردیف کجاست که می خواهید حذف کنید؟

علـی ربیعـی سـخنگوی دولـت همچنیـن در واکنـش بـه ایـن 
ادعـا کـه دولـت برای اجـرای سـند 2030 اعتبـار درنظـر گرفته 
اسـت، گفـت: متاسـفانه عـده ای این روزهـا بدون هیچ سـوال و 
مذاکـره ای براسـاس یک برداشـت، اقـدام به قضـاوت عجولانه 
می کننـد و در ایـن مـورد هـم یک برداشـت اشـتباه انجام شـده 
اسـت. بودجه شـامل یـک ماده واحده بـا 5 جلد پیوسـت جداول 

کان اسـت کـه در هیـچ جـای ایـن پنـج جلـد پیوسـتی بحثی 
از 2030 نشـده اسـت و اصـل بودجـه هـم همین لایحـه و پنج 
جلـد پیوسـتی اسـت. ربیعـی تاکید کرد: اساسـا سـند 2030 هیچ 
جایگاهـی در برنامه هـا و اقدامـات وزارت آمـوزش و پـرورش 
نـدارد و بـا وجود سـند بنیادیـن آمـوزش و پرورش، همـه برنامه 
هـا و اقدامـات آمـوزش و پرورش بر مبنـای سـند بنیادین انجام 
می شـود. سـخنگوی دولت با بیان اینکه اساسـا دولت موضوعی 
بـه نام سـند 2030 را به رسـمیت نمی شناسـد، اختصاص بودجه 
بـرای اجرایـی کـردن، پیگیـری یـا هـر آنچـه مربوط بـه 2030 
باشـد را تکذیـب کـرد و گفـت: یکـی از آقایـان مصاحبـه کـرده 
بـود کـه ردیـف 2030 را از بودجه حـذف می کنیـم. در حالی که 
متاسـفانه و اساسـا نگاهـی بـه بودجـه نکرده اسـت. ایـن ردیف 
کجاسـت کـه می خواهیـد حـذف کنیـد. چه خـوب اسـت قبل از 
هـر گونـه ایجـاد ذهنیـت در افکار عمومـی لااقل یک سـوال یا 

تمـاس با سـازمان برنامـه و بودجـه انجـام می دادید.

وزیر نفت احمدی نژاد: برای تهاتر نفت با مرغ به برزیل رفتم
وزیـر اسـبق نفـت گفت: هدف من از سـفر بـه برزیـل در دوران 
کمبـود مـرغ )دوران احمـدی نـژاد( ایـن بـود کـه بـا برزیلی ها 
نفـت را بـا گوشـت و مـرغ برزیلـی تهاتر کنم.رسـتم قاسـمی در 
برنامـه تلویزیونـی جهـان آرا افـزود: آن موقـع بـه برزیـل سـفر 
کـردم و بـا آقـای لـولا دیـداری داشـتم و بعـد از بحث هـای 
اقتصـادی کـه صـورت گرفت، ایشـان سـوال کـرد کـه بالاخره 
موضـوع هسـته ای را می خواهیـد چـه کار کنید؟ بعـد از مقداری 
بحـث ایشـان داسـتانی برای مـن تعریف کـرد و گفـت موضوع 
نیست.قاسـمی  آمریکایی هـا  بـرای  بیـش  بهانـه ای  هسـته ای 
گفـت: : آقـای لـولا مثالـی زد و گفـت کـه آمریکایی هـا وقتـی 
می خواسـتند بـه عـراق حمله کننـد، مجوزی که از سـازمان ملل 
دریافـت کردنـد ایـن بـود که در عـراق تونل هایی سـاخته شـده 
کـه در آن هـا سـاح شـیمیایی تولید می شـود و ما بـرای از بین 
بـردن ایـن سـاح کشـتار جمعـی، می خواهیـم بـه عـراق حمله 
کنیـم. ایشـان می گفـت کـه در آن مقطـع یـک برزیلی مسـئول 
ایـن کار در سـازمان ملـل بـود و من از ایشـان سـوال کـردم که 
آیـا واقعـاً چنیـن چیزی وجـود دارد؟ ایشـان گفت کـه اطاعات 
مـا اطاعـات آمریکایی هـا هسـت و طبـق این اطاعـات چنین 
چیـزی وجـود دارد. در سـفری در سـازمان ملـل بـه آقـای بوش 
پسـر گفتـم کـه شـما می خواهیـد بـه عـراق حملـه کنیـد آیـا 
مطمئـن هسـتید که چنیـن چیزی اتفـاق افتاده اسـت؟ می گفت 
آقـای بـوش آنچنـان بـا اطمینان به مـن گفت کـه چنین چیزی 

وجـود دارد کـه مـن فکـر کـردم یک بار خـودش به عـراق رفته 
و آن سـاح های شـیمیایی را دیـده و برگشـته اسـت.

میرزایی: به خاطر یک نفر سن نامزدهای ریاست جمهوری را 
از 45 به 4۰ سال رساندند

میزرایـی گفـت: در ایـن چنـد وقـت آن چیـزی کـه مجلـس در 
اصـاح قانـون انتخابات ریاسـت جمهـوری بـر روی آن مانور داده 
سـن کاندیداسـت و تـا بـه امـروز چندیـن بـار آن را اصـاح کرده 
اسـت. یکبـار سـن را بالای 45 سـال اعام کردند امـا گویا یکی از 
افـرادی کـه برنامـه ریزی بـرای انتخابات کرده شـامل ایـن قانون 
می شـود و نمی توانـد بـرای دور آینـده ثبـت نـام کنـد از ایـن رو 
رایزنی هـای تحـت این عنـوان که باید جوان گرایی داشـته باشـیم 
و بـه آنـان احتـرام بگذاریـم مطـرح و سـن را کاهـش دادنـد در 
صورتـی کـه ایـن قانـون شـامل همـان یک نفـر خاص اسـت.وی 
ادامـه داد: مسـاله دیگـری در بحـث 75 سـال را مطـرح کردند که 
شـاید شـامل یـک الـی 2 کاندیـد می شـد،آمدند آن را به 70 سـال 
کاهـش دادنـد تـا آن هـا نیـز امـکان ثبـت نـام نداشـته باشـند.این 
نماینـده ادوار مجلـس شـورای اسـامی خاطر نشـان کرد: مسـاله 
سـن در بحـث اصـاح قانـون انتخابـات در حالـی مطرح می شـود 
کـه تـا پیـش از ایـن توسـط هیـچ کـدام از احـزاب و گـروه هـای 

سیاسـی چـه اصولگـرا و چـه اصـاح طلب مطـرح نشـده بود.

جزئیاتی از بازداشت استاد دانشگاه شهید بهشتی
رئیـس دانشـگاه شـهید بهشـتی بـا بیـان اینکـه یکی از اسـاتید 
دانشـکده حقـوق ایـن دانشـگاه در منزل خود بازداشـت شـده و 
همچنـان در بازداشـت به سـر می بـرد، گفت: این اسـتاد چندی 
پیـش در ارتبـاط با برگزاری کاسـی در دانشـگاه، در منزل خود 
بازداشـت شـد و مـا انتظـار داریـم پرونـده این اسـتاد بـا رعایت 
مصالـح دانشـگاه و کشـور رونـد قانونی خـود را طی کنـد. دکتر 
سـعدلله نصیـری قیداری در نشسـت خبـری که امروز در سـالن 
همایشـهای بین المللی دانشـگاه شـهید بهشـتی برگزار شـد، به 
آخریـن وضعیـت یکی از اسـاتید بازداشـتی این دانشـگاه اشـاره 
کرد و گفت: متاسـفانه یکی از اسـاتید دانشـکده حقوق دانشـگاه 
شـهید بهشـتی چنـدی قبل بـه دلایلـی در منزل خود بازداشـت 
شـد و بعـد از بازداشـت به همـراه دو مامور وارد دانشـگاه شـد و 
هنـگام ورود به حراسـت دانشـگاه اعـام کرد که ایـن دو مامور 
میهمـان و همـراه او هسـتند بـه همین جهت حراسـت دانشـگاه 
اجـازه ورود آنهـا بـه اتـاق اسـتاد را صـادر کـرد.وی در ادامـه 
تصریح کرد: پرونده اسـتاد بازداشـتی دانشـگاه شـهید بهشتی در 

حـال حاضـر در قـوه قضائیـه بررسـی می شـود و من بـه عنوان 
رئیس دانشـگاه شـهید بهشـتی، به همراه شـخص وزیر علوم در 
ایـن مـدت اقداماتـی را در حد مقـدور انجـام داده ایـم و امیدوار 
هسـتیم پرونـده این اسـتاد بـا رعایت مصالح دانشـگاه و کشـور 
طریـق قانونـی خـود را طی کند.رئیس دانشـگاه شـهید بهشـتی 
بـا تاکیـد بـر اینکـه در حـال حاضـر ایـن اسـتاد در بازداشـت به 
سـر مـی بـرد، گفت: مـا اعتقـاد داریم بـا حضور حجت الاسـام 
رئیسـی در راس قـوه قضائیه، پرونده در جریان رسـیدگی قانونی 
قـرار خواهـد گرفـت و باید منتظر شـد و دید که ایـن پرونده چه 

مسـیری را طی خواهـد کرد.

واکنش یک اصلاح طلب به حمله ها علیه روحانی
گفت وگـو  اصاح طلـب،  در  سیاسـی  فعـال  سـامتی،  محمـد 
بـا اعتمادآنایـن در ایـن  بـاره اظهـار داشـت: اگـر بخواهیـم به 
آنچـه در دولـت آقـای روحانـی رخ داده اسـت منصفانـه نـگاه 
کنیـم، بایـد بگوییـم ایشـان به  طـور کامـاً بی رحمانـه ای مورد 
حملـه و هجمـه قـرار می گیـرد. بـه هـر حـال دولـت تدبیـر و 
امیـد به ماننـد دولت هـای دیگـر جنبه هـای مثبـت و منفـی را 
توأمـان داشـته اسـت. به عنوان مثـال روحانی در این چند سـال 
در عرصـه سیاسـت خارجـی خـوب و مفیـد عمـل کـرده اسـت؛ 
از جملـه می تـوان بـه برجـام اشـاره کـرد کـه دولـت  توانسـت 
بـه خوبـی بـا قدرت هـای اروپایـی و کشـورهای مرتجـع منطقه 
مقابلـه کنـد.او کـه سـابقه وزارت در زمـان جنـگ را دارد، در 
ادامـه گفـت:  همچنیـن می تـوان بـه مدیریـت دولت در شـرایط 
کرونایـی اشـاره کـرد. کشـور مـا در مدیریـت کرونـا در حالـی 
از بسـیاری از کشـورهای پیشـرفته هـم جلـو زده اسـت کـه بـا 
انـواع و اقسـام تحریـم و فشـارهای بین المللی مواجه بـود. هیچ 
کسـی نمی توانـد ایـن را نادیده بگیرد کـه ایـران در قضیه کرونا 
حتـی از آمریـکا بسـیار بهتـر عمـل کـرد و مـردم ایران نسـبت 
بـه آمریکایی هـا از کرونـا هزینه هـای کمتـری متحمـل شـدند.

او اضافـه کـرد: دولـت روحانـی همچنیـن در بحـث سیاسـت 
داخلـی کارنامـه ای کامـاً قابـل قبـول از خـود بـر جـا گذاشـت 
بـه  طـوری کـه از سـال 92 فضـای سیاسـی بـه وضوح باز شـد 
و همچنیـن بـه توسـعه سیاسـی و فرهنگـی توجـه کافـی شـد. 
بـا ایـن حـال نمی تـوان از ضعف هـای مفـرط دولـت مسـتقر در 
بحـث اقتصـادی بـه سـادگی گذشـت. بـه هـر حـال مـردم این 
روزهـا گرفتاری هـای خُردکننـده ای را تحمـل می کننـد کـه این 

نشانه ای آشکار از ناکارآمدی دولت محسوب می شود.  
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